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HOOFDSTUK I 

Hervatting door Bondskanselier Erhard, na het akkoord van Luxemburg, 

van de pogingen om tot Europese politieke samenwerking te komen. 

14 januari 1966 

Premier Pompidou verklaart tegenover jOurnalister.1 ) dat "le Gouver

nement français reste fidèle à Bes conceptions telles qu'il les avait 

exposés au moment du plan Fouchet en ce qui concerne l'Europe politique. 

Si les évènements prenaient une tournure favorable", zo voegde hij er 

aan toe, "il est possible que tous ces anciens projets reviennent d'ac

tuali té". 

Deze verklaring trok de aandacht, aangez~en de kwestie van de Euro

pese politieke samenwerking à Six niet meer als zodanig aan de orde was 

geweest sinds het begin van de crisis in de EEG op )0 juni 1965. ~el is 

bij verschillende gelegenheden van Franse zijde te kennen gegeven dat de 

crisis in de EEG onvermijdelijk was geworden, doordat de voorgenomen po

li tieke same'nwerking nUt tot stand was gekomen2). 

17 en 18 januari 1966 

De Ministers van Buitenlandse Zaken van de Zes komen in bijzondere 

zitting te Luxemburg bijeen, teneinde te trachten een oplossing te vinden 

voor de crisis in de EEG. Het overleg betrof in hoofdzaak het vraagstuk 
. 

van de meerderheidsbeslissingen alsmede de positie van de Europese Com-

missie. 

Minister Couve de Murville verklaarde dat de Franse Regering ermede 

akkoord zou gaan dat een "arrangement politique" zou worden getroffen, 

op grond waarvan de Raad van Ministers geen besl~ssingen zou nemen met 

gekwalificeerde meerderheid, indien een lid-staat zich daartegen zou 

1) 

2) 
Vide Bentinck 456.210 van 14 januari 1966 

Vide o.m. Bentinck 599 en 603 van 16 en 
van Ittersum 414 van 15 november 1965 

- verzetten -

17 november 1965 alsmede 
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ver~etten. Wat de positie en bevoegdheden van de Europese Commissie be

treft, legde hij een dooument voor, waarin de Franse desiderata waren 

vervat. 

Daarnevens stelde Minister Couve ook andere kwesties aan de orde, 

zoals de samenstelling van de gefusionneerde Commissie, het rouleren van 

het voorzitterschap en vice-voorzitterschap ervan e.d. Medewerking aan de 

vaststelling van de begrotingen van de Europese Gemeenschappen voor 1966 

werd door hem afhankelijk gesteld van inwilliging van de Franse eisen. 

Aangezien geen overeenstemming kon worden bereikt, besloten de Zes 

om de onderhandelingen op 28 en 29 januari te Luxemburg voort te zetten. 

20 januari 1966 

Minister Spaak verklaart in het Europese Parlement dat hij zich af

vroeg of hij er destijds goed aan had gedaan "de s'être montré intransi

geant" ten aanzien van het plan Fouohet, omdat het zijns inziens niet mo

gelijk was "de conoevoir le développement économique poussé jusqu'à ses 

extrêmes sans une contrepartie politique". 

28 en 29 januari 1966 

De Ministersvan Buitenlandse Zaken der Zes zetten het op 18 januari 

onderbroken overleg voort en komen overeen dat de werkzaamheden van de 

EEG overeenkomstig de normale procedure zullen worden hervat. 

Wat de kwestie van de meerderheidsbeslissingen betreft, werd door 

de Zes aanvaard dat in geval van beslissingen, waarbij zeer gewichtige 

belangen van één of meer der lid-staten op het spel staan, de leden van 

de Raad zouden trachten binnen een redelijke termijn tot eenstemmige be

sluitvorming te geraken. Over de vraag wat zou dienen te worden gedaan, 

indien na het verstrijken van een dergelijk termijn overeenstemming niet 

mogelijk zou blijken, bleef verschil van opvatting bestaan. De Franse de

legatie liet aantekenen dat in dat geval het overleg zou moeten worden 

hervat, totdat algehele overeenstemming zal zijn bereikt. De Vijf daar

entegen bleven op het standpunt staan dat in dergelijke omstandigheden 

- de bepalingen -
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de bepalingen van het verdrag inzake meerderheidsbeslissingen zouden 

moeten worden toegepast. 

Ten aanzien van de kwestie van de bevoegdheden van de Commi8s~e 

werd een oplossing gevonden, welke de positie van de Commissie onaange

tast laat. 

29 januari 1966 

Bondskanselier Erhard verklaart tegenover een journalist van Die 

Welt1 ) dat hij hoopte bij zijn a.s. bezoek aan President De Gaulle te 

kunnen vaststellen of er mogelijkheden bestonden voor "eine stärkere poli

tische Zusammenarbeit innerhalb ~ropa und wie diese geartet sein könnte". 

Een soortgelijke verklaring werd door Minister Schröder afgelegd2). 

Na te hebben opgemerkt dat na het overleg in Luxemburg de "normale situa

tie hersteld was", gaf hij de verzekering dat de Bondsregering al het mo

gelijke zou doen om tot een politieke Unie der Zes te geraken. Hij voegde 

daar evenwel aan toe dat het moeilijk was te voorzien op welke wijze en 

wanneer een en ander zijn beslag zou krijgen. 

2 februari 1966 

In een communiqué gepubliceerd na afloop van een zitting van de 

Franse Ministerraad3) wordt,naar aanleiding van de besluiten welke te 

Luxemburg zijn genomen, verklaard dat "le Gouvernement a constaté une 

fois de plus - quant à la coopération économique - à quel point la bonne 

marohe et les développements de celle-ci seraient facilités par 

- l'organisation 

1) 
Vide van Ittersum 49 van 31 januari 1966 

2) 
Vide Le Monde van 1 februari 1966 

3) Vide Bentinok 456.247 van 2 februari 1966 
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l'organisation d'une coopération politique européenne pour laquelle lui

même a depuis longtemps pris position et formulé des propositions". 

Gevraagd of zulks ook de mogelijkheid inhield van een relance van 

het plan Fouchet antwoordde de Staatssecretaris van Voorlichting, Bour

ges, dat dit inderdaad de wens van zijn Regering was. Hij voegde hier

aan toe: "Tirant la le90n de ce qui vient de se passer - à Luxembourg -

la marche en avant pour l'organisation d'une coopération politique pour

rait reprendre. C'est ce que Ie Gouvernement préconise depuis longtemps". 

3 februari 1966 

Gevraagd om commentaar op het communique van de Franse Ministerraad 

en de daarop door de heer Bourges gegeven toelichting, verklaalt 1 ) de 

woordvoerder van het Ministerie van Buitenlandse Zaken dat, naar het in

zioht van de Nederlandse Regering, "het verschil van mening dat in Luxem

burg is geconstateerd de perspectieven voor een politieke Unie binnen de 

Zes niet schijnt te verbeteren". 

1 en 8 februari 1966 

Bondskanselier Erhard brengt in het kader van het Frans-Duitse ver

drag van samenwerking een bezoek aan Parijs. Bij die gelegenheid werd uit

voerig van gedachten gewisseld over de kwestie van een relance Van de Eu

ropese politieke samenwerking van de Zes. Na afloop van de beSprekingen2) 

verklaarde de Franse Staatssecretaris dat beide regeringen het eens varen 

geworden over "le principe d'une impulsionmuvelle à donner à la coopéra

tion politique", doch dat ten aanzien van de modaliteiten van deze 

- samenwerking -

1) Vide Celer circulaire 9 van 3 februari 1966 

2) Vl.'de B t ' k 6 6 en l.nc 45.2 7 van 9 februari 1966 
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samenwerking geen afspraken waren gemaakt. De woordvoerder van d. 

Bondsregering deelde mede dat beide regeringen van mening waren dat 

"die 

bUll8 

europäische politische Zusammenarbeit der Sechs eine Wiedererle

erfahren soll,,1). 

Voor zover bekend, heeft de Bondskanselier tijdens zijn bespre

kingen met het Franse Staatshoofd aangedrongen2) op een hervattill8 

van de periodieke consultaties van de Ministers van Buitenlandse t 

Zaken van de Zes. Deze consultaties zouden, zo werd van Duitse zijde 

gesteld, niet beperkt dienen te blijven tot algemene politieke vra~

stukken, doch zouden zich in beginsel ook kunnen uitstrekken tot ove~ 

leg over een p~litieke unie. 

We~de reactie van de Franse President is geweest, is niet ,e
heel duidelijk. Volgens een functionaris van het Bundeskanzleramt3), 

zou de Generaal "vriendelijk, doch non-oommittal" hebben gereageerd. 

Deze indruk werd van Franse ambtelijke zijde4) oevestigd. Men legde 

er de nadruk op dat van peide zijd.en eigenlijk alleen de hoop was 

uitgesproken om aan de Europese constructie een nieuwe impuls te 

geven. Er was slechts sprake geweest van een "meeting of minds" en 

niet van initiati~ven. 

Achteraf is evenwel gebleken5) dat de Franse President in de 

loop van zijn besprekingen met de Bondskanselier op zich heeft ge

nomen om tijdens zijn eerstvolgende persconferentie voor te stellen 

het politieke overleg à Six te hervatten. Dit overleg zou aanvanke

lijk een ad hoc karakter dragen en plaats vinden op het niveau van de 

Ministers van Buitenlandse Zaken of van de Regeringshoofden. Over pe

riodiciteit werd niet gesproken. Als onderwerpen van discussie werden 

o.m. genoemd de betrekkingen van de Zes met respeotievelijk de V.S., 

het V.K., de Sowjet Unie en de Chinese Volksrepubliek. 

- Overeell8ekomen 

1) V.; de I 66 
4 van ttersum 753.042 van 10 februari 19 

2)Y;de 6 66 I d ' 
4 o.m. van Ittersum 4 en 73 van 10 en 15 februari 19 • n 1t 

verband moge worden opgemerkt dat uit een gesprek van de Duitse Am
bassadeur te Parijs met Baron Bentinok (vide diens 67 van 10 febru
ari) de indruk zou kunnen worden verkregen, als zou de Bondskanse
lier bij het overleg over het vraagstuk van een Europese relance 
een zekere mate van terughoudenheid aan de dag hebben gelegd. 

3)Vide van Ittersum 73 van 15 februari 1966 · 

4)Yide Bentinck 66 en 70 van 10 en 11 februari 1966 

5)V · d . 
~ e de Yos van Steenwijk 21 van 15 februari alsmede Bentinok 78 

Yan 17 februari 1966 

re 
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· Overeengekomen werd dat van Duitse zijde instemming zou worden 

betuigd met de gedachtengang van de Franse President, nadat daaraan 

eenmaal door hem tijdens zijn persconferentie bekendheid zou zijn 

gegeven. 

Wat de beweegredenen van Generaal De Gaulle betreft, moet worden 

aangenomen1} dat overwegingen van binnenlands politieke aard hierbij 

een belangrijke rol hebben gespeeld. Met name zou de Generaal aldus ~ 

in Frankrijk bestaande ongerustheid over de gang 

king tot de Europese eenwording, welke duidelijk 

van zaken met betrek-

aan de dag was getre-

den bij de verkiezingen voor het Presidentschap, hebben willen weg 

nemen. Daarnevens zou een hervatting van het Europese politieke over

leg hem in de gelegenheid stellen om bij zijn bezoek aan de Sowjet

Unie op te treden ale "interlocuteur de l'Europe". 

De reaoties in de verschillende Europese hoofdsteden op het 

Frans-Duitse overleg liepen uiteen. 

Van Italiaanse zijde stelde men zich op het standpunt 2) dat een 

politieke organisatie der Zes wenselijk was, mits deze niet beoogde 

"de ooiffer la Commission". De Luxemburgse Regering overwoog3) om en 

marge van de zitting van de Ministerraad van de EEG van 28 februari 

de kwestie van de hervatting van de periodieke consultaties van de 

Ministers van Buitenlandse Zaken van de Zes aan de orde te stellen. 

Minister Spaak4) was van mening dat het bijzonder moeilijk zou 

zijn om zich te verzetten tegen het voorgenomen politieke overleg en 

meende dat men "van de nood een deugd" zou kunnen maken door de con

sultaties te aanvaarden, onder voorwaarde evenwel dat als eerste punt 

de verhouding van de Zes tot het V.K. zou worden besproken. Bij die 

gelegenheid zou tevens moeten worden voorgesteld om de Britse 

1)Vide o.m. Bentlnck 78 van 17 februari 1966 

2) Vl.. de V d re enburch 47 van 7 februari 1966 

- Regering 

3)Vide de brief van 
1966, F 1555/66 

Hr Me Ambassadeur te Luxemburg van 11 februari 

4)Vide de Vos van Steenwijk 21 van 15 februari 1966 

• 
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Regering uit te nodigen om in den vervolge aan het overleg deel te 

nemen. 

Van Nederlandse zijde bleef men afwijzend1 )staan tegen een her

vatting van het politieke overleg à Six. Aan de regeringen te Brus

sel, Bonn en Rome werd medegedeeld dat, mocht de Franse President 

inderdaad een voorstel van die strekking doen, "door Nederland niet 

dan zeer gereserveerd hierop zou worden gereageerd" . Daaraan werd 

toegevoegd dat "op dit moment zeker niet kan worden gerekend op 

enige instemming van Nederlandse zijde met een dergelijk voorstel". 

21 februari 1966 

President De Gaulle stelt, zoals met Bondskanselier Erhard 

overeengekomen, tijdens zijn persconferentie 2) de kwestie van een 

relanoe van de Europese politieke samenwerking aan de orde. "La 

Franoe", zo betoogde hij, "croit qu'il est plus indiqué que jamais 

de mettre en pratique les rencontres politiques". Zijn uitgangspunt 

was dat te Luxemburg duidelijk was gebleken "que pour aboutir dans 

le domaine éoonomique, il fallait des bases et des décisions poli

tiques", en dat "ces bases et ces déoisions étaient du ressort des 

états et d'eux seuls". Waarom, zo vroeg de Generaal zich af, zouden 

de Zes "qui viennent de s'accorder sur les conditions politiques 

qui concernent leur économie" zioh moeten onthouden "de traiter entre 

eux dfautres questions qui, elles aussi, les intéressent en premier 

lieu". Niets, aldus gaf hij te kennen, staat een politiek overleg à 

Six in de weg. In dit verband wees de Franse President erop dat de 

plannen voor politieke samenwerking, welke destijds door Franrkijk, 

Duitsland, Italië en door Minis~er Spaak waren ingediend, voorstel

len van die strekking bevatten. Het spreekt vanzelf, zo vervolgde 

de Generaal , "qu'il ne s'agit pas pour les Six de brandir une fois 

de plus des théories absolues quant à oe qu. devrait être dans 

l'idéal le futur édifice européen". 

1)Vide Celer 6 aan Brussel 
van 17 februari 1966 

- Het voorgenomen -

van 17 februari 1966 alsmede de Beus 49 

2)V' d ~ e Bentinck 456.281 van 21 februari 1961 
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Het voorgenomen overleg, zo stelde de Oeneraal voor, zou zich 

niet slechts moeten uitstrekken tot algemene politieke onderwerpen, 

zoals de betrekkingen van de Zes met o.m. de V.S., het V.K., de 

Oosteuropese landen, China, Afrika •••• etc., doch zou ook defensie

aangelegenheden1 ) moeten omvatten. 

"Si l'un des états", aldus besloot President De Oaulle, "qui 

sont en train de construire avec nous la communauté éoonomique euro- ' 

péenne, croyait devoir prendre à son tour l'initiative de proposer 

une réunion politique des Six gouvernements, la Franoe y répondrait a 

positivement et de bon ooeur". 

De Bonds~egering betuigde op 23 februari haar instemming met de ' 

door de Franse President ontvouwde denkbeelden. De Duitse Regering, 

zo werd verklaard, "hält es fÜr zweckmässig dass die regelmässige 

Konsultationen zwischen den Regierungen der 6 E.W.O.-Staaten aufge

nommen werden2). In een onderhoud met Hr Ms Ambassadeur te Bonn gaf 

Staatssecretaris Carstens in dit verband te kennen dat een Duits 

initiatief voor een hervatting van de politieke consultaties van 

de Ministers van Buitenlandse Zaken uit de jaren 1959-1962 binnen 

afzienbare tijd kon worde~ verwacht3). 

Wat het Italiaanse standpunt betreft4), rapporteerde de Ambas

sadeur te Rome dat het Farnesina weliswaar in dezelfde richting 

dacht als de Nederlandse Regering, doch dat afgewacht moest worden 

welk standpunt de nieuwe Minister van Buitenlandse Zaken, Fanfani, 

zou innemen. Uit mededelingen van de Italiaanse Ambassadeur in Den 

Haag kon overigens worden opgemaakt dat de Regering te Rome niet 

a priori afwijzend zou staan tegenover een voorstel om incidenteel 

tot een oonsultatie à Six te komen5). 
Van Luxemburges zijde bleef men op het standpunt dat poli

tieke samenwerking op tiohzelf wenselijk zou zijn, doch men achtte 

het tijdstip om een daartoe strekkend initiatief te nemen ongunstig6~ 
- De Belgische -

r-

-

n 

r 

at 
1) 

In dit verband sprak de President va.n "la sécuri té des Si.x, Pi 

2) 

3) 

4) 

5) 

6) 

oompte tenu de leur étroit voisinage réoiproque, oomme de leur 
situation géographique et par conséquent stratégique". 

Vide van Ittersum 753.058 van 23 februari 1966 

Vide van Ittersum 86 van 23 februari 1966 

Vide Vredenburoh 61 van 23 februari 196.6 

Vide het memorandum no. 121 van 24 februari 1966 van S aan M 

Vi~e het AFP-verslag van de door Minister Werner op 24 febru
ar~ gehouden persconferentie. 

• 
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De Bélgische Regering ging ervan Uit
1
), dat een hervattin~ van het 

politieke overleg à S1x, gezien de bestaande tegenstellingen, weinig 

zin zou hebben, doch was ande~zin~s van mening dat het moeilijk zou 

zijn om een desbetr.effend voorstel af te wijzen. In deze omstandig

heden diende men naar de mening van Minister Spaak eerst af te wach

ten of inderdaad ook van Duitse zijde een initiatief zou worden ge

nomen voor een hervatting van de periodieke consultaties. Eerst daarna 

zou het Belgische standpunt worden bepaald. 

In een verklaring welke op 21 februari door de woordvoerder van 

het Ministerie van Buitenlandse Zaken werd afgelegd2), werd het Neder

landse standpunt weergegeven. Er werd aan herinnerd dat eerder onder

nomen pogingen tot organisatie van een Europese politieke samenwer

king gestrand waren op diepgaande meningsverschillen tussen de zes 

landen omtrent de beginselen van de Europese en Atlantische samen

werking. Dat deze meningsverschillen, wat de Europese integratie 

betreft, onderminderd bleven voortbestaan was, aldus de Nederlandse 

verklaring, nog in Luxemburg openlijk geconstateerd. Eveneens bleek 

duidelijk uit de totale verwerping door Generaal De Gaulle van de in

tegratiegedachte in NAVO-verband dat ook te dien aanzien de opvattin

gen van de Vijf en van Frankrijk geheel tegengesteld waren. Onder 

deze omstandigheden was de Nederlandse Regering van mening dat nieuwe 

initiatieven voor politieke samenwerking tussen de Zes slechts zouden 

kunnen leiden tot accentuering van de bestaande tegenstellingeno Dit 

zou, aldus werd er aan toegevoegd, een zware belasting betekenen voor 

de onlangs met moeite weder op gang gebrachte samenwerking in de Eu

ropese gemeenschappen. 

25 februari 1966 

Bondskanselier Erhard verklaart tijdens een persconferentie) dat 

zijn Regering het toejuichte dat de Franse President een nieuwe impu~J 

- had gegeven -

1) Vide de Vos van Steenwijk 24 van 22 februari 1966 
2) 

Vide Celer circulaire 12 van 21 februari 1966 
3) Vide van Ittersum 753.066 en 753.067 van 25 februari 1966 
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had gegeven aan het streven naar een Europese politieke relance. 

Tegen de verwachting in, deed Professor Erhard evenwel geen ooncreet 

voorstel van die strekking. Hij beperkte zich ertoe op te merken dat 

te Luxemburg gebleken was dat overleg op Regeringsniveau nuttig kon 

zijn en dat hij hoopte dat men de consultaties van de Ministers van 

Buitenlandse Zaken der zes i ) uit de jaren 1959-1962 zou hervatten. 

Niet geheel duidelijk is, waarom de Bondskanselier, van wie 

bekend is dat hij zeer geporteerd was voor een politieke relance en 

die zich bovendie~ reeds min of meer in die zin gecommitteerd had, 

een initiatief om het politieke overleg à Six te hervatten achterwege 

liet. Mogelijk ' houdt een en ander verband met de bedenkingen van het 

Auswärtige Amt, dat blijkbaar2) bepaalde reserves koesterde ten aan

zien van de opportuniteit van een desbetreffend Duits initiatief. 

Voorts moet worden aangenomen dat de tegenstellingen met Frankrijk 

inzake de NAVO mede van invloed zullen zijn geweest op de beslissing 

van de Bondskanselier. In dit verband viel het op dat Professor Er

hard ditmaal tijdens zijn persconferentie niet voorbij ging aan de 

ernstige meningsverschillen omtrent de Atlantische samenwerking, doch 

in krachtisetermen stelling nam voor het behoud van een geintegreerde 

NAVO-structuur3). 

10 maart 1966 

De Franse Regering stelt de overige leden van het Noord-Atlan

tische bondgenootschap in kennis van haar voornemen om een einde te 

maken aan de geintegreerde militaire samenwerking in NAVO-verband. 

1 5 maart 1 966 

De nieuwe Italiaanse Premier Moro verklaart4 ) in het Huis van 

Afgevaardigden dat zijn Regering blijft streven naar de totstandko

ming van de Europese eenheid. Hij voegde daaraan toe dat hij zich op 

het standpunt bleef stellen dat het nuttig zou zijn om ook op politiek 

- gebied 

nw "d 1 " anneer 1n eze consultaties eenmaal een zekere rege maat zou z1jn 
gekomen, zou, naar de mening van de BondSkanselier, tevens het ogen
blik aanbreken, waarop ook de Regeringshoofden wederom bijeen zouden 
komen. 

2)Yide van Ittersum 86 van 23 februari 1966 

3)Y "d 1 e van Ittersum 94 van 1 maart 1966 
4)Vide Vredenburch 80 van 16 maart 1Q66 , 
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gebied contacten tot stand te brengen. 

In dit verband moge nog worden aangetekend dat de Italiaanse 

Regering kort daarop voorstellen deed voor een tienjarig plan voor 

technologische ontwikkeling in Europa. De Regering te Rome ging er 

daarbij van uit dat zulk een initiatief1 ) zou bijdragen tot h~t be

reiken van de Europese eenwording. 

17 maart 1966 

Minister Luns noemt bij zijn terugkeer uit Londen, alwaar hij 

de voorjaarszitting van de WEU bijwoonde, als één van de gevolgen 

van de Franse houding - inzake de NAVO - "dat van het politieke samen

gaan van de zes EEG-landen, waarover President De Gaulle op zijn 

laatste persconferentie sprak, wel heel weinig tereaht zal komen". 

De Minister voegde daaraan toe, dat, naar Nederlandse opvatting, zulk 

een politiek samengaan overigens in samenwerking met de V.S. en 

Engeland diende te geschiedeno 

18 maart 1966 

Premier Wilson verklaart te Bristol tijdens de verkiezingsoam

pagne dat de Franse weigering om het V.K. tot de E.E.G. toe te laten 

het gevolg was2) van de "inept handling of Anglo-French relations ••• 

It was the Nassau agreement", aldus vervolgde hij, "that slammed th. 

door of the Common Market in Britain's faoe". 

- 21 maart 1966 -

1)De Italiaanse voorstellen voor teohnologische samenwerking z~Jn in 
december 1966 tijdens de ministeriële zitting van de Noord-Atlanti
sche Raad aan de orde gesteld. Bij die gelegenheid werd besloten 
dat de permanente NAVO-Raad terzake rapport zou uitbrengen. 

2)V ' d ' d ' 6 1 e 1n 1t verband blz. 9 en 70 van het Chronologisch. Overzicht 
(Deel I) inzake de Europese politieke samenwerking (30 juni 1955 -
30 juni 1965) 
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21 maart 1966 

Dr Adenauer bepleit tijdens het partijcongres van de CDU d. 

totstandkoming van een Europese politieke unie. Wat de mislukking 

van eerder ondernomen pogingen betreft, verklaarde hij dat in 1962 

van de zes betrokken landen slechts Nederland gekant was tegen het 

betrokken ontwerp. Als gevolg daarvan, zo vervolgde hij "ist, Gott 

sei es geklagt, die grosse Aufgabe liegengeblieben". Men had des

noods à cinq - d.w.z. zonder Nederland - moeten doorgaan, aldu8 Dr 

Adenauer. 

13 april 1966 

Premier Pompidou verklaart1 ) in de Assemblée Nationale dat "la 

France souhaite mener à son terme le marché commun, l'ouvrir éven

tuellement aux pays voisins prets à en accepter les disciplines et 

notamment la Grande Bretagne ••••• ". Hij voegde daaraan toe dat het 

de wens van de Franse Regering was "que s'instaure enfin entre ces 

mêmes pays une véritable coopération qui permettrait à ces états de 

se oonoerter pour parvenir progressivement à harmonieer leure poli

tiquea, graoe à quoi notre continent retrouverait dana le monde la 

place qui lui revient". 

Tijdens de verdere debatten2) merkte Minister Couve de Murville 

nog op dat "a'il y a en vérité deux concepta antinomiquee, c'eet 

.elui de l'intégration européenne et celui de l'intégration atlan

tique. Si, ayant mis ensemble les paya d'Europe pour l'économie et 

la politique, on veut qu'ila perdent ipso facto toute pereonalité 

et toute indépendance, il suffit de lea intégrer dans un ensemble 

atlantique". "C' est pourquoi", zó stelde de Franse Minister, '·oe 

qui vient de se passer pour l'OTAN ne peut avoir de conséquencee sur 

la véritable oonstruction européenn •••••• " 

1)Yide Bentinck 456.394 van 14 april 1966 

2)Yide Bentinck 456.396 van 15 april 1966 

- 12 mei 1966 -
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12 .mei 1966 

Minister Fanfani verklaart1 ) in de Commissie voor Buiten

landse Aangelegenheden van het Huis van Afgevaardigden dat Italië 

geporteerd blijft voor een hervatting van het overleg over de 

doelstellingen en methodes, die tot de politieke ontwikkeling van 

de Gemeensohap zouden kunnen leideno Hij voegde daaraan toe dat . 
zulk een dialoog tussen de Zes, gezien "hetgeen onlangs in de At

lantische Alliantie was vastgesteld", evenwel niet op korte ter

mijn kon worden verwacht. 

16 mei 1966 

Minister Luns deelt in zijn Memorie van Antwoord inzake de 

Begroting van het Ministerie van Buitenlandee Zaken voor 1966 mede 2) 

dat, zolang de bestaande principiële meningsverschillen too.v. 

de Europese en Atlantische samenwerking blijven bestaan, nieuwe 

initiatieven inzake de Europese politieke samenwerking geen zin 

hebben. De Minister herhaalde dit standpunt tijdens de vergadering 

van de Begrotingscommissie voor Buitenlandse Zaken van 23 juni 

19663 ) • 

28 juni 1966 

Parlementsleden behorende tot de drie grote partijen in het 

V.K. pUbliceren4 ), in het kader van de "campaign for a European 

Political Community", een manifest, waarin een beroep werd gedaan 

op de Britse Regering om haar h9uding t.o.v. de E.E.O. te bepalen. 

Economische samenwerking alleen is niet voldoende, aldus werd 

- gesteld -

1)Yide Yredenburch 956.245 van 13 mei 1966 

2)Yide blz.9 van de desbetreffende Memorie van Antwoord aan de 
Eerste Kamer (8300, Y, 145a) 

3)Vide blz.C 968 van het desbetreffende verslag (Handelingen 1965-
1 ~66) 
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gesteld, er is behoefte aan een vastbesloten politieke aotie, 

Daaraan werd toegevoegd, dat elke stap in de richting van de 

vorming van een economische en politieke gemeenschap "must b. 

guided by the paramount need to create a United Western Europe 

within the fram~work of the Atlantio Alliance"o 

28 juni 1966 

Minister Thompson deelt1 ) tijdens de Ministeriële Raads

zitting van de WEU te Brussel mede dat het voor zijn Regering 

niet de vraag was of het V.K. tot de E.E.G. zou toetreden, doch 

slechts wanneer en op welke voorwaarden dit zou geschieden. 

Tijdens het bezoek aan Londen van de Franse Premier Pompi

dou op 8 juli bevestigde de Britse Premier z'tlks opnieuwo In dit 

verband vermeldde het communiqué, dat na afloop van de besprekin

gen werd gepubliceerd2), dat "Mr Wilson had reaffirmed the readi

neS8 of Britain to join the EEC, provided her essential interestB 

would be met". Van Franse zijde was daarop geantwoord dat niets 

de toetreding van Groot-Britannië tot de E.E.G. in de weg stond, 

mits het V.K. het Verdrag van Rome en de daaruit voortvloeiende 

regelingen zou aanvaarden. 

11 juli 1966 

Minister Werner verklaart in een interview met de "Luxembur

ger Wort" dat, wilde men duurzame resultaten bereiken - op het 

gebied van de Europese economische eenwording - het noodzakelijk 

was dat de Zes regelmatig overleg zouden plegen over vraagstukken 

van buitenlands beleid. 

- 6 september 1966 -

1)Y;de L 
4 una 129 van 30 juni 1966 aan Londen 

2)Y;de 6 
4 van Royen 55 .109 van 11 juli 1966 
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6 september 1966 

De woordvoerder van de Bondsregering ontkent dat de Bondskan

selier tijdens zijn bezoek aan Oslo verklaard zou hebben dat z.i. 

niet getracht moest worden de politieke integratie van de E.E.G. 

te bevorderen1). Volgens de Heer von Hase, zou de Bondskanselier 

slechts hebben willen betogen dat de stagnatie, .welke in het poli

tieke integratie-proces was ingetreden, niet mocht worden aange-

grepen als voorwensel om de zo noodzakelijke toenadering tussen 1 

de E.E.G. en de E.F.T.A. op de lange baan te schuiven. Enkele dagen 

later deelde het fractiebestuur van de CDU/CSU mede2 ) dat het, 

geheel in overeenstemming met de inzichten van de Bondskanselier, 

de hoogste prioriteit bleef toekennen aan de totstandkoming van 

een politieke unie van de landen van de E.E.G. De politieke een

wording van de Zes, aldus werd er aan toegevoegd, is de voorwaar-

de voor de "Lösung der grossen Lebensfragen des europäischen Konti-

nents". 

10 september 1966 

Minister Luns voert te Bonn besprekingen met zijn ambtgenoot 

SChröder3). Aan dit overleg is geen ruchtbaarheid gegeven. 

In de loop van het overleg merkte Minister Schröder op dat 

grote pressie werd uitgeoefend op de Bondsregering om de kwestie 

van een Europese politieke unie ~ederom aan de orde te stelleno 

Zelf was hij daar niet voor geporteerd, terwijl ook de Bondskanse

lier inmiddels zeer soeptisch was geworden ten aanzien van d. moge

lijkheden van een Europese politieke relance. Niettemin vroeg 

Minister Schröder zich af of niet iets gedaan kon worden om de 

Duitse publieke opinie tevreden te stellen. Minister Luns vroeg 

hij of deze bepaalde suggesties kon doen. 

- De Nederlandse -

1)Yide Vixseboxse 409 van 7 september alsmede Celer 160 van 
3 oktober 1966 aan Londen 

2)Yide Vixseboxs8 413 van 9 september 1966 

3)Yide Celer circulaire 58 van 14 september 1966 

1-

7 
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. De Nederlandse Minister antwoordde desnoods bereid te ziJn in 

te stemmen met een voorstel tot het geregeld bijeenkomen van de 

Ministers van Buitenlandse Zaken der Zes. Mocht het daartoe komen, 

zo voegde Minister Luns er aan toe, dan zou men wel ervaren dat 

deze bijeenkomsten, gezien het starre Franse standpunt, in de prak

tijk niets zouden opleveren. 

28 oktober 1966 

President De Gaulle verklaart tijdens een persconferentle1) 

dat, "pour que la communauté économique des 5ix soit durable, la. 

ooopération politique des Etats qui en Bont membres est à coup sur 

indispensable. Or nous n'avons oessé de proposer qu'une telle 00-

opération s'organise progressivement à la seule condition qu'elle 

vise à définir et à suivre une politique qui soit européennec C'est 

oette condition qui a empeché jusqu'à présent le plan fran9ais d'être 

adopté, bien qu'aucun autre n'ai été formulé". 

Overigens bleek uit het verdere betoog van de President dat 

zijn opvattingen omtrent de Europese samenwerking een wijziging 

hadden ondergaan2). ·Poli tieke samenwerking à Six bleef weliswaar 

wenselijk, evenwel niet meer als doel op zichzelf, doch als uit

gangspunt van een politiek welke zou moeten leiden tot zijn con

oeptie van de "Ellrope totale". "Xême si un jour, le groupement 

éoonomique dea Six est complété par leur conoert politique, rien 

eneore ne sera fait de valable ni de solide, pour ce qui en est 

de l' &lrope", aldus de Generaal, "tant que ses peuples de l' ouest 

et ses peuples de l'est ne se aeront pas accordés". 

3 november 1966 

Minister Couve de Murville verklaart in de Assemblée Nationale 

dat Frankrijk bereid blijft "à saisir toutes les ouvertures qui 

pourraient apparaltre dans le sens ne fut-ce que d'un commencement 

de coopération (préfigurant une union politique) sur une base véri

tablement européenne". 
- 10 november 1966 -

1 ) 
Vide Bentinck 4560753 van 28 oktober 1966 

2)Vide in dit verband o.m. Bentinck 547 van 4 november 1966 
alsmede Quarles vanUfford 585 van 25 november 1966 

1 

~-

7 
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10 november 1966 

Premier Wilson verklaart in het Lagerhuis dat zijn Regering 

besloten had "that a new high level approaoh must now be made to 

see whether the conditions exist - or do not exist - for fruitful 

negociations" over toetreding van het V.K. tot de E.E.O. Te dien 

einde zou hij met de onderscheiden Regeringahoofden van d. Zee 

besprekingen voeren om na te gaan of de belangen van het V.K. en 

van het Commonwealth gewaarborgd zouden kunnen worden, in het geval 

Groot-Britannië het verdrag van Rome zou aanvaarden en tot de 

E.E.G. zou toetreden o "In the light of these disoussions", aldus 

vervolgde de Premier, "the Governement will then take its decision 

whether or not to aotivate the arrangements for negociation for 
entrYOt Ooo " 

• 

• 

~-

7 
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HOOFDSTUK II 

Het plan van Minister Fanfani voor een Europese topconferentie 

te Rome. 

Begin november 1966 

De Italiaanse Ambassadeur te Parijs, Fornari, brengt een bezoek 

aan Minister Couve de Murville en bespreekt met hem de mogelijkheden 

van een relance van de Europese politieke samenwerking1 ). 

Minister Couve verklaarde dat de mogelijkheid uiteraard bestond 

dat de Ministers van Buitenlandse Zaken van de Zes en marge van de 

zitting van de Noord-Atlantische Raad van december hierover van ge

dachten zouden wisselen. Eventuele initiatieven zouden echter uit

slui tend kunnen stoelen op ",les intérêts vraiment européens". In 

deze context werd ook de mogelijkheid besproken van technologische 

samenwerking. Naar de Franse Minister opmerkte, was dit een onder

werp àat bij uitstek à Six diende te worden behandeld. 

Wat eventuele initiatieven betreft, bleek dat Minister Couv. 

er van uit ging dat het "thans aan de anderen was" om voorstellen 

te doen. Aan Italiaanse zijde bestond evenwel de indruk dat de 

Franse Regering wel geinteresseerd was in overleg à Six over de 

Europese problematiek. 

Dat de Italiaanse Regering initiatieven2) overwoog voor een 

Europese relance, zou, naast beweegredenen van binnenlandspol~ieke 

aard), in het bijzonder voortvlOeien uit de Italiaanse bezorgd

heid dat de volgende Bondsregering het Frans-Duitse verdrag zou 

- reactiveren -

1)Vide Luns circulaire 66 van 11 november alsmede Bentinck 561 van 
16 november 1966 

2)Van Italiaanse zijde werd te dien aanzien o.m. ook gedacht aan de 
mogelijkheid van "indirecte" stappen om de .&lropese gedachte leven
dig te houden, zoals de verlening van het passieve kiesrecht aan 
elkaars onderdanen, de invoering van Europese nummerborden voor au
tomobielen, van een Europese vlag voor de koopvaardijsohepen der 
Zes ••• etc. (Vide Yredenburch 288 van 18 november alsmede Luns 101 
aan Rome van 22 december 1966) 

3)Y'd ' d' ~ e ~n ~t verband ook Yredenburch 4 van 5 januari 1967 
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reaotiveren. In dat geval moest men er 

Ambassadeur te Rome1 ), berichtte Hr Ms 

GEHEIM 

rekening mede houden, aldus 

dat de Italiaanse Regering, 

die steeds gekant is geweest tegen een exclusieve Frans-Duitse samen

spraak2), op middelen zou zinnen om zulk een tête à tête te multila

teraliseren. 

De Nederlandse reactie op de Italiaanse ideeën was gereser

veerd. Tijdens een onderhoud met de Italiaanse Ambassadeur in Den 

Haag3) gaf DGPZ te kennen dat zinvol overleg over de Europese poli

tieke samenwerking uitgesloten moest worden geacht. Bovendien waren 

er kwesties van grotere urgentie, zoals de toetreding van het V.K. 

tot de E.E.G., aan de orde • 

14 november 1966 

Premier Wilson oppert het denkbeeld om een nieuwe teohnolo

gische gemeenschap4) op te richten, "to pool within Europe the 

enormous teohnologioal inventiveness of Britain and other European 

couniries, to enable Europe, on a competitive basis, to become more 

selfreliant" • 

2 deoember 1966 

Naar aanleiding van een desbetreffende suggestie van Minister 

Harmel5), vindt te Brussel Nederlands-Belgisch overleg plaats over 

- ~e mogelijkheden J 

1)Vide Vredenburcn 288 van 18 november alsmede in dit verband ook 
323 van 12 december 1966 

2)Vide in dit verband ook blZ a 65 en 67 van het Chronologisch Over
zicht (Deel I) inzake de EUropese Politieke Samenwerking (30 juni 
1959 - 30 juni 1965) 

3)Vide Luns circulaire 66 van 11 november 1966 

4) T' 'd "b k 6 67 1J ens Z1Jn ezoe aan Den Haag op 2 en 27 februari 19 ver-
klaarde Minister Wilson dat het nimmer in zijn bedoeling had gele
gen dat,naast de E.G.S.K., E.E.G. en Euratom, een nieuwe Gemeen
sohap in het leven zou worden geroepen. Zijn gedachten gingen veel
eer uit naar een technologische ~mponent van een in de toekomst ge
fusioneerde gemeensohap. (Vide Luns 31 aan Londen van 28 februari 
1967 ) 

, . 
5J Vide Bent1'nck 591 8 van 2 november 1966 alsmede het memorandum No. 

519 van 5 december 1966 van DGPZ aan M. 

• 
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de mogelijkheden om het V.K. zo nauw mogelijk bij de Europese poli

tiek te betrekken . Daartoe z ' uden, .,n werd van Belgische zijde 

voorgesteld, de Europese landen in de verschillende internationale ! 

organisaties vooroverleg moeten plegen om zoveel mogelijk t ot een 

geooördineerd Europee~ standpunt te geraken. Dit zou met name het 

geval moeten zijn in de NAVO, waardoor tevens inhoud zou worden 

gegeven aan het streven naar "equal partnership" tussen de V.S. en 

ID.1ropa. 

De Belgische denkbeelden waren voor Nederland aanvaardbaar, al 

werd betwijfeld of daarvan in de praktijk veel kon worden verwacht. 

Overigens werd van Nederlandse zijde niet nagelaten te wijzen op de 

betekenis van de W~~ als forum voor overleg met het V.K • 

13 december 1966 

Bondskanselier Kiesinger legt bij het optreden van de nieuwe 

Duits~ Regering een verklaring in de Bondsdag ar1 ). Na erop gewezen 

te hebben dat Duitsland toetreding van het V.K. en de overige EFTA-
• 

landen tot de E.E.G. zou toejuichen, verklaarde hij dat ID.1ropa niet 

zonder Frankrijk of Duitsland kon worden gebouwd. Waar men behoefte 

aan had, waren praktische stappen op de weg naar de eenwording, 

"nicht die unnachgiebige Erfolgung von ideale Vorstellungen"o 

Met grote nadruk wees de Bondskanselier op de noodzaak van 

samenwerking met Frankrijk. Hij kondigde aan concrete voorstellen 

ie zullen doen voor de "Heubelebung" van het tussen beide landen in 

1963 gesloten vriendschapsverdrag. ' 

17 december 1966 

Minister Fanfani voert te Parijs besprekingen2) met President 

De Gaulle, teneinde na te gaan of er mogelijkheden bestaan voor 

een relance van de ID.1ropese politieke samenwerking. Omtrent het 

- verloop -

1) 
Vide van Ittersum 753.341 en 554 van 13 en 16 december 1966 

2)Yide in dit verband o.m. Yredenburoh 956.638 en 956.639 van 9 en 
12 december 1966 

• 

• 

, 
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verloop van dit onderhoud is weinig bekend
1
). 

Volgens persberichten2), zou dit gesprek een algemeen karakter 

hebben gedragen en zouden door Minister Fanfani geen concrete voor- ! -
stellen ziJ'n gedaan. Blijkens uitlatingen van laatstgenoemde tegen-

over Minister Luns3 ) , h&d de Heer Fanfani de Franse President in een 

positieve stemming aangetroffen met betrekking tot een eventuele 

verinniging van de politieke oontacten tussen de Zes o 

In dit verband moge nog worden aangetekend dat vóór het bezoek 

van Minister Fanfani aan President De Gaulle van Franse ambtelijke 

zijde vernomen4) werd, dat het weinig waarschijnlijk was dat Gene

raal De Gaulle anders dan welwillend, doch "sans engagement" op de 

Italiaanse sonderingen zou reageren • 

20 december 1966 

Minister Fanfani deelt zijn Nederlandse ambtgenoot, en marge 

van de Ministeriële Raadszitting van de WEU te Bonn, mede5), dat de 

Franse President zich in positieve zin had uitgelaten over de moge-

lijkheden van een Europese relance en dat de Italiaanse Regering 

derhalve overwoog om - waarschijnlijk in de tweede helft van maart 

1967 - een bijeenkomst van de Regeringshoofden en Ministers van 

Buitenlandse Zaken der Zes te Rome te organiseren. Minister Fanfani 

was van mening dat Frankrijk en België positief zouden reageren. 

"e 

1 

lIe, 

1-

o~ Bondskanselier Kiesinger had reeds zijn instemming 

bi.jeenkomst betuigd6 ). De Italiaanse Minister deed een 

beroep op Minister Luns om eveneens akkoord te gaano 

met zulk een 19 

dringend 9 

, 
Minister Luns verklaarde dat hij, gezien de bestaande tegen

stellingen tussen Frankrijk en de Vijf, weinig verwachtte van zulk r-

een initiatief. Niettemin was hij, om de Italiaanse Regering ter n. 

~ wille - J 

1)Vide in dit verband het memorandum no.150/66 van 19 deoember van 
T aan S alsmede Luns 107 aan Rome van 22 deoember 1966 

2)V'de ' 6 6 66 • 1n dit verband oomo Vredenburch 95 0 51 van 19 deoember 19 

3)Vide van Ittersum 560 van 20 deoember 1966 

4)Vide Bentinok 627 van 13 december 1966 

van Ittersum 560 van 20 december 1966 

in dit verbanà van Ittersum 563 van 20 deoember 1966 
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wille te zijn, bereid de volgende formule te aanvaarden. Bi j gele

genheid van de viering van de tiende verjaardag (25 maart ) van de 

ondertekening van de verdragen van Rome, zou de Italiaanee 

een herdenkingsbijeenkomst kunnen organiseren, waaraan o.m. 

Regering 
g 

zou kun-

nen worden deelgenomen door de Regeringshoofden van de Zes. En marge 

van deze bijeenkomst zou een "politieke gedaohtenwisseling" kunnen 

plaatsvinden. 

Na enige disoussie verklaarde Minister Fanfani met deze sugges

tie akkoord te kunnen gaan. Als mogelijke datum voor de voorgenomen 

bijeenkomst noemde hij 22 en 23 maart 1967. Hij voegde daaraan toe 

dat hij hoopte spoedig een oonoreet voorstel te kunnen doen. 

21 december 1966 

Minister Fanfani verklaart') dat zijn gesprekken Van de afge

lopen dagen "lui permettaient de penser que les pays membres du 

Marché Commun accepteraient de tenir une conférence au 80mmet à Rome, 

à l'occasion du dixième anniversaire des traités. La date de cette 

réunion proposée par Ie Gouvernement italien", zo werd eraan toege

voegd, "sera fixée par voie diplomatique". 

28 december 1966 

Minister Luns verklaart
2
)in de Tweede Kamer bij de vaststelling 

van de Begroting van Buitenlandse Zaken voor 1967 dat de bestaande 
, 

meningsversohillen tussen Frankrijk en de overige Vijf ten aanzien 

van de beginselen van de Atlantische en »..tropese politiek "het 

twijfelachtig blijven maken of enig initiatief op het punt van ver

dieping der politieke contacten tussen de Zes" veel nut zou hebben. 

Tegen een "politieke gedachtenwisseling tussen de Zes, wanneer zij 

te Rome gezamenlijk de totstandkoming van de Europese verdragen 

- zouden -

1) Vl.' de d 6 86 6 66 e Hoop Scheffer 45. 9 en 47 van 22 december 19 

2) Vl.' de bI 6 (6 z. 45 van het desbetreffende verslag Handelingen 196 -
1967 ) 

• 
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herdenken", zeide hij evenwel geen bezwaren te koesteren. De Minis

ter voegde daar aan toe dat zijn gedachten uitgingen naar een vrij

blijvende gedachtenwisseling à batons rompus, op dezelfde wijze als 

men zich destijds voorstelde het overleg te Venetië te houden. 

31 december 1966 

President De Gaulle verklaart in zijn NieUwjaarSrede1 ) dat Fr~ 
rijk zal blijven streven "à batir le groupement économique et peut

être un jour politique, des Six Occidentaux. Le tout en vue d'aider 

notre continent à rassembler tous ses états, peu à peu et d'un bout 

à l' autre pour devenir l'llirope européenne" 0 

4 januari 1 967 

De Franse Staatssecretaris van Voorlichting,Bourgee, deelt na 

afloop van een zitting van de Franse Ministerraad mede dat de sugges

tie van Minister Fanfani om ter gelegenheid van de viering van de 

tiende verjaardag van de ondertekening van het verdrag van Rome een 

bijeenkomst van de Staats- c.q. Regeringshoofden van de Zes te hou

den "a été bien acoeuillie à Paria". "Si cette conférence devait avou 

lieu", aldus deelde hij desgevraagd mede, "la France y serait repré

sentée par Ie Général De Gaulle". 

Ten aanzien van een eventuele datum zouden, volgens persberich-

ten, de gedachten van de Franse Regering uitgaan 

in april (d.w.z. na de Franse verkiezingen). 

6 januari 1967 

naar een tijdstip 
, 

De Italiaanse Ambassadeur overhandigt 2) Staatssecretaris de 

Block een op 3 januari gedateerde brief van Minister Fanfani3) aan 

- diens -

1)Vide Ie Monde van 3 januari 1967 alsmede Quarles van Ufford 1 van 
dezelfde datum 

2)Vide het memorandum van 9 januari 1967 van T aan M 

3) Vide F 457/67 
• 
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diens Nederlandse ambtgenoot, waarin de Nederlandse Regering 

uitgenodigd werd te Rome deel te nemen aan een bijeenkomst ter 

viering van de tiende verjaardag van de ondertekening van het 

verdrag van Rome "en bij deze gelegenheid - tezamen met de overige 

vijf - een topconferentie te beleggen van de Staats- of Reger~ngs

hoofden der Zes landen". 

De Luxemburgse, Belgische, Duitse en Franse Regeringen ont

vingen eenzelfde ui~nodiging1). 

Minister Fanfani stelde voor om de topconferentie, waaraan 

zou worden deelgenomen door de Staats- c.~. Regeringshoofden en 

Ministers van Buitenlandse Zaken van de Zes, te houden op de dag 

volgende op de herdenkingsplechtigheden. Als mogelijke data noemde 

hij 22-23 maart of 5-6 april. Voorts werd in de brief medegedeeld 

dat de agenda van de topconferentie "voor wat betreft de problemen 

van de gemeenschap en die' der ontwikkeling van de politieke samen

werking" langs diplomatieke weg zou worden overeengekomen. 

Ten aanzien van het eerste punt merkte Ambassadeur Bombassei 

op ' dat wellicht de toetreding van het V.K. tot de E.E.G. alsmede 

de fusie van de Europese executieven zouden kunnen worden bespro

ken. Uiteraard zou overleg over de Britse toetreding afhankelijk 

zijn van het resultaat van de besprekingen van Premier Wilson in 

de zes hoofdsteden. 

Wat de l10ntwikkeling van de politieke samenwerking" betreft, 

werd te Rome vernomen2) dat men zou kunnen overwegen de politieke 

consultaties van de Ministers van Buitenlandse Zaken van de Zes 

uit de jaren 1959-1962 te hervatten. 

1 januari 1967 

Minister Couve de Murville verklaart tijdens een interview3) 

dat van Franse zijde steeds duidelijk is gezegd dat de Regering te 

- Parijs -

1) V' d 1 e oom. de Vos van Steenwijk 2, van Ittersum 11 alsmede 
Q.la.rlee van Ufford 10 van 9 januari 1967 

2)V1' de i 
1967 

n dit verband Vredenburoh 4 en 12 van 5 en 10 januari 

3)Vide Le Monde van 8-9 januari 1967 

-
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Parijs nimmer bezwaar zou maken tegen een hervatting van het poli

tieke overleg der Zes o Dit was ook de reden waarom Frankrijk aan

stonds te kennen had gegeven in beginsel in te stemmen met het Ita

liaanse voorstel. "Ce faisant", ald,.ls voegde de Heer Couve er aan 

toe, "naturellement nous avons dans l'eeprit que ( ••••••• ) ce qui 

eet important dans de telles réunions, ( ••••••• ) o'est d'arriver à 

déf1nir dee orientatione qui soient également communes ( ••••••• ), 

par exemple déterminer si lee eix pays ont des conceptions eembla

bles en oe qui concerne la détente, la fin de la guerre froide, les 

relations avec l'Eet et, finalement, l'orientation poeeible dans 

l'avenir d'une discussion et d'un règlement des grands problèmes 

européens, en commen9ant par le problème allemand". 

Ook van ambtelijke Franse zijde werd bevestigd1 ) dat te Parijs 

steeds meer gedacht werd in termen van een groter continentaal Euro

pa. President De Gaulle heQhtte slechts waarde aan het Europa van 

de Zes, voorzover dit ook zou passen in zijn conceptie van een 

"Ellrope européenne". Indien de Vijf, en met name Nederland, een 

grote terughoudendheid zouden blijven betrachten, zou de Generaal 

er de voorkeur aan geven om een economisch en politiek stelsel op 

te bouwen, waarin alle Europese landen een eigen pl~ats zouden kun

nen vinden. 

1) en 14 januari 1967 

Bondskanselier Kiesinger en Minister Brandt brengen, in pet 

kader van het verdrag van samenwerking, een bezoek aan Parijs2), 

dat door Bonn ge~eel in het teken van de 'Neubelebung" van de be

trekkingen met Frankrijk werd geplaatst. 

Tijdens overleg met zijn Duitse gasten liet de Franse Presi

dent blijken dat het geenszins zeker was dat hij persOonlijk)) 

- aan 

1)Vide Quarles van Ufford 11 van 9 januari 1967 \ 
2)Vide o.m. Bentinck 27 van 16 januari alsmede van Ittersum 753.382 

en )0 van 17 en 19 januari 1967 
3)Volgens Franse bronnen zou de terughoudendheid van President D. 

Gaulle oom. zijn toe te schrijven aan diens ontstemming over de 
rede, welke de Italiaanse Vice-Premier, Nenni, voor een 600iali8-
t~sch congres in Rome had gehouden en waarin deze een felle aanval 
had gedaan op de Europese politiek Tàn de Generaal. Vide Vredenburoh 
7 van 5 januari alsmede Bentinck 40 van 21 januari 1967. 
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aan de topconferentie te Rome zou deelnemen1). Slechte indien con

crete resultaten konden worden verwacht, zou hij zich naar Rome be-

geven. 
Over de wenselijkheid van politieke samenwerking tussen de Zes 

werd slechts in algemene zin van gedachten gewisseld. Over concrete 

plannen, zoals het plan Fouchet e.d., werd niet gesproken. 

De kwestie van de Britse toetreding tot de E.E.G. werd niet 

uitputtend behandeld; overeengekomen werd om eerst het resultaat af 

te wachten van de oriënterende besprekingen met Premier Wilson. 

Voorts werd VL~ gedachten gewisseld over het vraagstuk van de fusie 

van de Europese executieven. Naar achteraf gebleken is2), werd daar

bij in beginsel overeenstemming bereikt over een oplossing, welke 

ter topconferentie zou kunnen worden geformaliseerd. Deze afspraak 

hield in dat Professor Hallstein, na de totstandkoming van de fusie, 

slechte gedurende een periode van zes maanden)) het voorzitterschap 

zou bekleden. 

16 en 17 januari 1961 

De Britse Premier voert te Rome besprekingen over de kwestie 

van de toetreding van het V.K. tot de E.E.G. 4). Bij die gelegenheid 

gaf hij tevens uitdrukking aan de Britse bereidheid mede te werken 

aan de totstandkoming van de Europese politieke integratie. Om deze 

reden zou de Britse Regering gaarne van de aanvang af deelnemen aan 

elk overleg terZake5). 
- 20 januari 1967 -, 

• 

I 

1)In antwoord op de vraag of dit niet in tegenspraak was met de ver- I 

klaring van de 'Franse Staatssecretaris van Voorlichting van 4 janu- e 
ari 1967, dat President De Gaulle een eventuele topconferentie zou 
bijwonen, werd van Franse zijde opgemerkt: ItBourges a. procédé trop 
vita". Vide Bentinck 40 van 21 januari 1967. 

2)V ' d ~ e o.m. het memorandum 94 van 20 januari 1967 van DIE aan M 

3)Van Duitse zijde was er totdien steeds op aangedrongen dat Profes
sor Hallstein voor twee jaar zou worden benoemd 

4)Vide Vredenburch 25 van 19 januari 1967 

5)T ' ' d " b 6 6 ~J ens z~Jn ezoek aan Den Haag op 2 en 27 februari 19 7 beves-
tigde de Britse Premier zulks. Vide Luns 31 aan Londen van 28 fe
bruari 1967 p. 5 
• 
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20 .januari 1967 

Te Rome wordt bekend gemaakt dat de Bondsregering de Italiaanse 

ui tnodiging heeft aanvaard en aan de topconferentie zal deeln •• en 1 ) ~ i.! 

20 januari 1967 

Te Den Haag vindt op voorstel van Minister Harmel op ministeri-
~ 

eel niveau Benelux-overleg plaats over de Italiaanse uitnodiging 

voor een topconferentie 2). Daarbij bleek een grote mate van over

eenstemming te bestaan tussen de standpunten, met name van Neder

land en België. Luxemburg, dat de Italiaanse uitnodiging reeds had 

aanvaard3 ), bleek minder gereserveerd te staan tegenover de voorge

stelde topconferentie. 

Minister Luns en zijn ,Belgische ambtgenoot waren het er over 

eens dat het niet moeelijk was om de ItHliaanse uitnodiging voor de 

herdenking van de ondertekening van het verdrag van Rome, resp. de 

topconferentie4 ) af te wijzen , 

Beide Ministers waren van mening dat men ter topoonferentie 

niet vraagstukken zou moeten bespreken, die onder de competentie van • 

de organen van de E.E.G. vallen. Wel zou van gedachten kunnen worden 

gewisseld over de fusie van de Europese executieven en de kwestie 

van de Britse toetreding tot de E.E.G. 5) 

1)Vide het desbetreffende A.F.P.-bericht 
Ittersum 17 van 12 januari 1967 

Voorts -

van 20 januari alsm~e van 

Luns circulaire 4 van 23 januari 1967 

exh o 19792-894 GS 

4)Teneinde aan de voorgestelde topconferentie elk politiek karakter 
te ontnemen, is in een eerder stadium door Minister Harmel aan de 
Italiaanse Regering de sugoestie gedaan om deze bijeenkomst op het 
niveau van Staatshoofden te doen plaatsvinden. Deze suggestie was 
evenwel niet aanvaardbaar voor de Italiaanse Regering. Ook van Ne
derlandse zijde bestonden daarteeen bezwaren o Vide de Vos van Steen· 
wijk 2 van 9 januari alsmede, voor wat betreft het Nederlandse 
standpunt, Luns 2 aan Brussel van 10 januari 1967 

5)ne f' d Ex' . UB~e van e ecut~even behoort n~et tot de competentie van de 
organen van de E.E.G. Zolang de Regering te Londen geen formeel ve~ 
zoek om toetreding zal hebben ingediend, onttrekt ook het vraagstuk 
v~ een mogelijke Britse toetreding zioh aan de bevoegdheid van de 
organen van de Gemeenschap. 

8 

t 

o 
e 
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Voorts werd besloten dat bij de beantwoording van de It~liaans. 

uitnodiging ni&t zou worden ingegaan op de kwestie van de Europese 

politieke samenwerking. Noch van Nederlandse, noch van Belgische zijde g 
werd een hervatting van de politieke consultaties tussen de Zes wense

lijk geaoht1 ). Niettemin zouden Nederland en België zich er niet 

tegen verzetten, indien dit onderwerp tijdens de topconferentie zou 

worden besproken. Minister Luns merkte daarbij op dat Nederland zich 

zou kunnen verenigen met een voorstel om "nu en dan" politiek overleg 

te plegen. 

Mocht deze kwestie tijdens de topconferentie aan de orde worden 

gesteld, dan zou, aldus werd overeengekomen, gesteld moeten worden 

dat ook andere landen en met name het V.K. aan het voorgenomen over

leg zouden moeten kunnen deelnemen. Naar de mening van Minister Luns 

zou deze eis naar alle waarschijnlijkheid terstond door Frankrijk, 

en wellicht ook door de Bondsrepubliek, worden verworpen. 

Men was het er voorts o,ver eens dat een onjuiste indruk, als 

zou tussen de Zes eensgezindheid bestaan, diende te worden vermeden. 

Om deze reden zouden eventuele politieke oonsultaties betrekking 

moeteR hebben op een beperkt aantal onderwerpen, waarvan defensie

vraagstukken en E.E.G.-kwesties uitdrukkelijk zouden zijn uitgesloten. 

Als mogelijke onderwerpen noemde Minister Harmel de contaoten tussen 

Oost en West en het optreden van de Europese landen in internationale 

organisaties. Ten aanzien van dit laatste maakte Minister Luns een 

Toorbehoud. Het zou Nederland vrij moeten blijven staan om in de in

ternationale organisaties een eigen 8tandpunt in te nemen. 

Wat de kwestie van een agenda voor de topconferentie betreft, wa. 

men van mening dat aan een discussie à batons rompus de voorkeur moest 

worden gegeTen. Mocht evenwel van Italiaanse zijde worden aangedrongen 

op vast s te 11 in g van een agenda, dan zou zulks moeilijk kunnen wor- e 

den geweigerd. In dat geval zou deze zo vaag mogelijk moeten worden 

gehouden. 

Tenslotte werd besloten dat de Nederlandse en Belgische reao

ties op de Italiaanse uitnodiging zoveel mogelijk met elkaar zouden 

overeenstemmen. Hieromtrent zou nader overleg plaatsvinden, met name 

tijdens het overleg in COCOPO-verband op 25 januari. 

- 24 en 25 januari 1967 -

1)Tegen zulk een overleg, mits niet geinstitutionaliseerd, bestond 
van Luxemburgse zijde geen bezwaar • 

• 
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24 en 25 januari 1967 

Premier ~ilBon en Minister Brown voeren te Parije besprekingen 
18-
.e. 

met de Franse Regering over de kwestie van de toetreding van het V.Ko 

1) IdUW 
tot de E.E.G. Bij die gelegenheid verklaarde President De Gaulle 

dat de E.E.G. samengesteld is uit zes homogene naties en dat deze 

homogeniteit door de Britse toetreding dreigde te worden verstoord. 

Hij vroeg zich dan ook af of er geen alternatief bestond voor een 

Brits lidmaatsohap. Zo zou men kunnen denken aan een "geheel n~euwe 

opzet" of aan de een of andere vorm van associatie2). 

Premier Wilson gaf aanstonds te verstaan dat een assooiatie niet 

in aanmerking kwam. Het ging de Britse Regering niet uitsluitend om 

een economische regeling, doch evenzeer om politieke eenwording • 

31 januari - 1 februari 1967 

Premier Wilson en Minister Brown bespreken te Brussel het vraag

stuk van de Britse toetreding tot de E.E.G o 

En marge van dit overleg werd van Belgische zijde de vraag ge

steld of de Britse Regering niet zou kunnen overwegen om, in afwach

ting van toetreding tot de E.E.O., op bepaalde gebieden met de Zes 

sarnen te werken3). Men dacht daarbij aan politieke samenwerking, voor 

het geval de Zes, overeenkomstig hetgeen aangeduid werd als "een in 

Benelux-kader goedgekeurd Belgisch voorste14), te Rome zouden beslui

ten om over een beperkt aantal onderwerpen consultaties te houden. 

Daarnevens zou samenwerking op het gebied van de Europese teohnologi~ 

sohe ontwikkeling kunnen 

zijde afgewezen5). 

, 
worden overwogen. Dit laatste werd van Britse 

- Daarentegen -

1)Vide Luns 13 aan Londen van 28 januari 1967 

2)Een eerdere suggestie voor associatie werd door President De Gaulle 
gedaan op 14 januari 1963, toen hij zijn veto uitsprak over het 
Britse verzoek t ot toetreding tot de E.E.G o 

3)Vide van Roijen 65 van 6 februari 1967 

4)B " " 
~J z~Jn bezoek aan Bonn op 20 februari sprak Minister Harmei in dit 

verband van een "Benelux-idee" o Vide o.m Q wns 11 en 16 van 9 en 23 
februari aan Brussel, van Ittersum 76 van 21 februari, alsmede de 
Vos van Steenwijk 24 en 26 var. 23 en 24 februari 1967 

5)Vide in dit verband van Roijén 96 van 20 februari 1967 

t, 

:>-

1 

1 
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Daarentegen was de reactie van de Regering te Londen 0p de aug_ 

gestie om het V.K o te betrekken bij eventuele politieke consultaties 

van de Zes poeitief1 ). Aanvaarding hiervan zou de kansen op toetred~ 
van het V.K. tot de E.E.G. evenwel niet nadelig mogen belnvloeden. 

) februari 1967 

In het antwoord op de Italiaanse uitnodiging, dat te Rome wordt 

overhandigd2), wordt te kennen gegeven dat de Nederlandse Regering 

gaarne zal deelnemen aan de viering van de tiende verjaardag van de 

ondertekening van de Verdragen van Rome, "bij welke gelegenheid een 

bijeenkomst zou kunnen worden gehouden van de Staats- of Regerings

hoofden der zes landen" • 

Wat "het verloop der ceremonie" betreft, werd opgemerkt dat het, 

"gezien het tweeledige karakter van de Executieven der Europese Oe-
, 

meensehappen", wenselijk zou zijn dat ook de Voorzitters van de &lro-

pese Commissie en van de Euratom-Commissie uitgenodigd zouden worden 

om het woord te voeren • 
• Voorts werd gesteld dat de Nederlandse Regering zich ermede kon 

verenigen dat langs diplomatieke weg nader overleg zou worden ge

pleegd "over de inhoud van het gesprek tussen de Staatshoofden of Re

geringsleiders, alsook over het slotcommuniqué". Daaraan werd toege

voegd dat de Regering van oordeel was dat '~en algemeen gesprek zou 

kunnen worden gevoerd over Europese problemen met uitzondering van 

de vraagstukken, die vallen onder de competentie van de instellingen 

der Gemeenschappen, alsook van aangelegenheden betrekking hebb~nd op 

defensie" o 

Ten aanzien van een datum werd, mede in verband met de aanstaande 

verkiezingen in Nederland, voorgesteld om hierover langs diplomatieke 

weg tot een afspraak te geraken. 

In een mondelinge toelichting bij de overhandiging van dit ant

woord werd nog ter kennis van de Italiaanse Regering gebraoht)), dat 

van Nederlandse zijde uiteraard geheel ingestemd kon worden met de 

- opvatting -

1 ) Vl.' de 8 van Roijen 7 van 13 februari 1967 

2)V1.· de L une 10 aan Rome van 30 januari 1967 

3)Vide Luns 9 aan Rome van 30 januari 1967 alsmede Vredenburoh 40 
van 3 februari 1967 
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opvatting dat d. topconferentie, zoals door de Italiaanae Ambas8a

deur in Den Haag te kennen was gegeven, in de eerste plaata zou moe

~en dienen om de atmosfeer voor de toetreding van het V.K ~ tot de 

Gemeensohappen te bevorderen. De Nederlandse Regering behield zich 

dan ook het reoht voor om dit onderwerp tijdens deze bijeenkomst aan 

de orde te stellen. Daaraan werd toegevoegd dat deze kwestie uiter

aard in aanwezigheid van de Europese Commissie zou moeten worden be-
Ul 

sproken, indien vóór de topconferentie door het V.Ko een formeel ver-

zoek om toetreding zou zijn ingediend. 

Tijdens het desbetreffende onderhoud merkte de Directeur-Gene-
I 

de be-raal voor Politieke Zaken Van het Farnesina op dat het niet in 

doeling van de Ita l i aanse Regering lag om een officiële agenda .e· voor 

de topconferentie vast te stellen. Wel zouden de onderwerpen, welke 

besproken zouden worden, zorgvuldig moeten worden uitgekozen om te 

voorkomen dat kwesties, waaromtrent men het niet eens zou kunnen 
, 

worden, aan de orde zouden worden gesteld. Voorts wees de heer Gaja 

er op , dat alle betrokken regeringen, behalve de Franse~ de Italiaan

se uitnodiging thans hadden aanvaard. Hij voegde daaraan toe dat 
• 

Minister Fanfani op een spoedige Franse reactie zou aandringen. 

medio februari 1967 

Minister Couve de Murvi~ deelt zijn ambtgenoot Fanfani mede1 ) 

dat het Franse antwoord op de Italiaanse uitnodiging eerst na de 

verkiezingen in Frankrijk tegemoet zal kunnen worden gezien. 

Toen er door de Italiaanse Ambassadeur te Parijs, naar aanlei-

ding van deze Franse reactie, op werd aangedrongen om althans een 

datum te mogen v&rnemen2), werd hem door de Secretaris-Generaal van 

de Quai d ' Orsay à titre personnel toevertrouwd dat het niet uitgeslo

t en moest worden geacht dat 20 april voor de Franse Regering aan

vaardbaar zou zijn. 

20 februari 1967 -

1) Vide Vredenburoh 49 van 16 februari 1967 

2)nCh uohotez nous au ma ins une date", aldus de Heer Ortona 

• 

ct 

-
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20 februari 1967 

Minister HarmeI voert te Bonn besprekingen met de Bondsrege

ring1 ). Tijdens dit overleg werd o.m. van gedachten gewisseld over 

de topconferentie. 

Minister HarmeI stelde zioh op het standpunt dat men er beter 

aan zou doen om de kwestie van de Britse toetreding niet in Rome aan 

de orde te stellen. Hij zou tot dit inzioht zijn gekOmen2
), toen 

hem gebleken was dat aan Duitse zijde de vrees bestond dat een be

spreking van dit onderwerp de Franse Regering niet welgevallig zou 

zijn. Daarnevens zou de Belgisohe Minister hebben overwogen dat men 

het vraagstuk van de Britse toetreding desgewenst tijdens de ministe· 

riële Raadszitting van de WEU van 4 en 5 april 1961 - derhalve nog 

vóór de topconferentie - zou kunnen bespreken.3)o 

Naar het oordeel van Minister HarmeI zou men zich ter topoonfe

rentie moeten ooncentreren op de relanoe européenne. In dit verband 

zeide hij gaarne de inziohten van de Bondsregering te zullen verne

men met betrekking tot zijn suggeetie4) dat men te Rome zou overeen

komen om over een beperkt aantal onderwerpen, zoals de Oost-West-
• verhouding, de Europese teohnologische aohterstand e.d. overleg ta 

plegen. Deze consultaties zouden evenwel, zoals overigens reeds bij 

een eerdere gelegenheid door hem voorgesteld, niet tot de Zes bapenrt 

dienen te blijven. Met name zou het V.K. daaraan moeten kunnen deel

nemen. Daarnaast zou kunnen worden overwogen om in het overleg over 

de Oost-Westverhouding b.v. ook Ministers uit de Ooeteuropese landen 

t-e betrekken. 

De reaotie aan Duitse zijde was verdeeld. Minister Brandt etond , 
in beginsel positief tegenover de Belgische gedachten. Daarentegen 

- liet -

1)Vl.°de van I 6 6 ttersum 7 van 21 februari 19 7 

de Vos van Steenwijk 24 van 2.3 februari 1967 

de Vos van Steenwijk 26 van 24 februari 1967 

4)Zoals reeds vermeld in voetnoot 4 op blz o .30, sprak Minister 
HarmeI in dit verband van een "Benelux-idee" • 

• 
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liet de Bondskanselier duidelijk zijn gere.erveerdheid te dien aan

zien blijken. Naar de Heer Kiesinger opmerkte, zou de Franse Rege-
• 

ring zich ongetwijfeld verzetten tegen een eventuele Britse deeln ... 

aan een dergelijk overlego 

20 februari 1961 

Dr Aàenauer brengt een bezoek aan President De Gaulle1 ). Bij 

die geleeenheid gaf het Franse Staatshoofd tegenover zijn gast te 

kennen dat "hij de mogelijkheid niet uitsloot" dat hij aan de top

conferentie zou deelnemeno . 

Overigens liet President De Gaulle blijken dat hij niet langer 

aan het Europa van de Zes enige politieke inhoud wenste te geven2) , 

omdat zulks niet paste in zijn conceptie van een "furope totale". 

Op een desbetreffende vraag van Dr Adenauer of niet initiatieven 

zouden kunnen worden genomen om de Europese eenwording te bevorderen , 

reageerde de Generaal terughoudend. De eenwording van Europa vormde 

weliswaar nog immer een zaak van belang, doch zolang tussen de Zes 

geen overeenstemming bestond over een eigen onafhankelijke politiek, 

leek de kans op enige voortgang gering. 

23 februari 1961 

De voorzitter van de Commissie voor Buitenlandse Zaken van de 

Assemblée, Mauriohe Schumann, verklaart 3) dat "la route 9-'; l' Ell;ope 

est ouverte. Dans quelques semaines, Ie général célébrera avec nos 

cinq partenaires Ie dixième anniversaire du traité de Rome, sur les 

lieuI mêmes ou il fut signé o •• o" 

Op de Quai d'Orsay, evenwel, bleek men niets te weten omtrent de 

herkomst en juistheid van deze mededeling. Met name was niet bekend 

of de Heer Schumann zijn uitspraak op eigen gezag, dan wel op instru~ 

tie van het Elysée had gedaano 

1)Vide Bentinck 110 en 111 van 28 februari 1967 

2) 
Volgena de Duitse Ambassadeur te Parijs, zou President De Gaulle, 
in antwoord op Dr Adenauer's pleidooi voor een Europese Politieke 
Unie, verklaard hebben van menine te zijn dat het p lan Fouchet nog 
Bt~~ds een goed uitgangspunt zou zijn. Op het A.A. werd evenwel be
tW1Jfeld of een en ander de werkelijke gedachten van het Franse 
StaatShoofd op juiste wijze weergeeft. (Vide van Itter.um 102 van 
9 maart 1961) 

3)Vlde Bentinck 101 van 24 februari 1967 
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26 en 27 februari 1967 

Premier Wilson en Minister Brown plegen in Den Haag overleg 

met de Nederlandse Regering over de kwestie van toetreding van het 

V.K. tot de EE01). 

Bij die gelegenheid bevestigde de Britse Premier dat ziJn Re

gering ten nauwste betrokken wenste te zijn bij eventuele politieke 

samenwerking der Zes, zo daartoe ter Topconferentie mocht worden 

besloten. Hij voegde daaraan toe te hopen, dat men de eventuele 

hervatting v~n onderhandelingen over geinstitutionaliseerd poli

tiek overleg niet zou aangrijpen als voorwendsel om de Britse toe

treding tot de EEG op de lange baan te schuiven. 

1.3 maart 1 967 

Te Brussel vindt op ministeriëel niveau2) Benelux overleg 

plaats over een reeks vraagstukken)). 

Wat de eventuele topconferentie betreft,werd overeengekomen 

dat voorgesteld zou kunnen worden te streven naar regelmatige bij

eenkomsten van de Ministers van Buitenlandse Zaken, en wel ter be

spreking van een &antal nader te omschrijven onderwerpen. Deze 

consultaties zouden evenwel niet beperkt dienen te blijven tot de 

Zes. Met name zou het V.K., gezien de uitdrukkelijke wens van de 

Britse Regering om bij het politieke overleg te worden betrokken, 

daaraan moeten kunnen deelnemen. 

16 m~art 1967 

Het Europe se Parlement neemt een resolutie aa~~waarin o.m. 

de e'1S wordt uitgesproken "dat de Staatshoofden of Regeringslei

ders der zes landen te Rome indachtig zullen zijn aan de geest, 

die hun in 1961 tijdens hun conferentie te Bonn heeft bezield, en 

wederom voortgang zullen maken in de richting van een georganiseerd, 

democratisch en zelfstandig Europa". 

1) Vide Luns 31 van 28 februari 1967 aan Londen 
2) 

3) 

4) 

Minister Grégoire, die verhinderd was, werd vertegenwoordigd 
door de Ambassadeur van Luxemburg in Brussel 

Vide de Vos van Steenwijk 852706, 42 en 45 van 13 maart 1967 

Vide het publicatieblad van de ~'ropese G h 
~ emeensc appen van 

3 april 1967 nummer 63, blz. 985 

__ -.to.. ._ 
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24 maart 1967 

.le 
In een toespraak voor de televisie, uitgesproken ter gelegen

heid van de viering van de ondertekening Van de Verdragen Van Rome 

verklaart Bondskanselier Kiesinger
1

) dat men zal moeten afwachten 

of de EEG tevens de kern zi:i.l zijn van een furopese politieke unie 

"mit einer eng koordinierten und schliesslich gemeins&men Auslien

politik", dan wel of hiertoe speciale instituten in het leven zul

len moeten worden geroepen. Welke methodes men ook mag kiezen, al

dus vervolgde de Bondskanselier, deze politieke unie blijft het 

doel dat bereikt zal moeten worden, indien ons continent in vrij- In 

heid, voorspoed en eer wil blijven voortbestaan. 

Ook Minister Fanfani wees in een op 25 maart gepubliceerde 

boodschap2) op de noodzaak om de Gemeenschappen ~owel op econo

misch als politiek gebied verder te ontwikkelen. Men zal, zo stel

de hij, ernstige pogingen moeten ondernemen om te gel'aken tot een 

politieke rela.nce van de EEG. 

Voor Minister Luns daarentegen was het de vraag3 ) "of op dit 

ogenblik een voldoende basis aanwezig is voor een werkelijke samen 

werking op politiek gebied tussen de leden van de furopese Gemeen

schappen. Een eventueel politiek samen~aan zou", zijns inziens, 

.g-

• "pas zijn volle prói..ktische betekenis krijgen, indien het V.K. als 

lid van de Europese Gemeenschappen, daar&an kan deelnemen. Het is .8 

dus zeker niet zo, dat de Engelse toetreding zou moeten wachten, 

totdat de Zes het eens geworden zouden zijn over een politieke 

samenwerking. Het tegendeel is waar", aldus Minister Luns. 

In dit verband 

vaststond4 ) of 

moge worden opgemerkt dat overigens nog geens-
zl.ns de Topconferentie te Rome, alwaar eventuele 

- plannen 

1) Vide vän Ittersum 753.455 van 28 maart 1967 
2) 

Vide Vredenburch 77 van 28 maart 1967 
3) 

4) 

Aldus Minister Luns in een artikel in de "Gazet van Antwerpen" 
Vide o.m, Le Monde van 26-27 maart 1967 

Vide van Ittersum 114 en Bentinck 
Vredenburch 81 van 31 maart 1967 

139 van 16 maart alsmede 

, 
I 

• 

l 

lde, 

-
8 

7 
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plannen voor een Europese politieke relance zouden moeten worden 

besproken, inderdaad ook zou plaatsvinden en of President De Gaull~ 

daaraan zou deelnemen. Een beslissing dienaangaande zou, volgens 

uitlatingen van Franse zijde, eerst na de vorming van een nieuwe 

Regering tegemoet kunnen worden gezien. 

30 maart 1967 

Minister Luns deelt de Eerste Kamer mede1 ) dat hij zich niet 

ontveinst "dat de politieke eenwording van furopa de laatste jaren 

weinig voortgang heeft gemaakt". "Er valt hier en d1lar", aldus vervolg

de de bewindsman, "een sterke nationalistische stroming waar te 

nemen, die een samenwerking,laat staan eenwording naar analogie 

van die in de furopese Gemeenschappen, maar buiten het specifieke 

terrein VGWl de Gemeenschappen, belemmert". 

3 april 1967 

Minister Luns wisselt aan de vooravond van de Ministeriële 

Raadszitting van de WEU te Rome van gedachten met zijn Duitse 

ambtgenoot Brandt 2). 

Wat de eventuele Topconferentie betreft, verklaarde Minister 

Luns dat Nederland wellicht bereid zou zijn een "losse consultatie 

procedure tussen de Ministers van ::Buitenlandse Zaken" te aanvaar

den. Minister Brandt merkte op gaarne verder te zullen gaan, doch 

erkende dat hi~oe weinig reële mogelijkheden bestonden. Men diend~ 

zo stelde hij, geen organen in het leven te roepen, indien men 

daar geen gebruik van zou maken. 

- De Duitse Minister -

1) Vide blz. 6 van de Nota n.a.v. het Eindverslag van de Commissie 
van Rapporteurs, Begroting 1967, (8800, V, 6a) op 30 maart 1967 
ingezonden 

2) Vide Vredenburch 84 van 3 april 1967 
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De Duitse Minister sprak voorts de hoop uit dat men ter Topcon

ferentie t.a.v. de kwestie van de fusie van de executieven, reb~lta

ten zou kunnen boeken. In dit verband betreurde hij dat sedert het 

Frans-Duitse overleg - van 13 en 14 januari 1967 - in deze been 

voort6ang gemaakt was. De Bondsregering, zo voegde hij er aan tee, 

wenste een regeling, wLl.arbij Professor Hallstein op "eervolle wijze" 

het voorzitterschap van de gefusionneerde commissie zou neerleggen. 

Dit impliceerde dat hij gedurende een redelijke termijn met het voor

zitterschap van de nieuwe commissie zou moeten worden belast. 

5 april 1967 

Minister Brown geeft1 ) tijdens de Ministeriële Raadszitting van 

de WhU te Rome uitdrukking aan de onverminderde bereidheid van de 

Britse Regering tot het voeren van politiek overleg. Hij meende even

wel te moeten waarschuwen tegen eventuele politieke consultaties 

tussen de Zes, zo deze ertoe zouden leiden dat toetreding van het V.K 

tot de EEG zou worden vertraagd. 

6 april 1767 

Tijdens een gedachtenwisseling met Minister Luns deelt Minister 

Fanfani mede 2 ) er vrijwel zeker van te zijn dat de Topconferentie 

doorgang zal vinden en dat President De Gaulle daaraan zal deelnemen~ 
Van deze bijeenkomst verwachtte de Heer Fanfani overigens weinig 

spectaculaire resultaten. 

- Hij was het er -

1)Vide Celer 54 aan Londen van 11 april 1967 alsmede in dit verband 
ook van Royen 207 van 19 april 1967 

2)V;de V 8 • redenburch 9 van 6 april 1967 

3)Kort tevoren vernam M in een gesprek met het Italiaanse Staatshoofd 
dat deze zich persoonlijk tot President De Gaulle had gewend om hem 
uit te nodigen naar Italië te komen. Vide Vredenburch 94 van 6 april 
1967. 
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Hij was het er met Minister Luns over eens dat men de Kweat1e 

van een Britse toetreding tot de EEG moeilijk buiten aanwezigheid 

van de Europese Commissie zou kunnen bespreken'). Men zou hocgstena 

en marge van de Topconferentie op informele wiJze over d~t vraa.gstw 

van gedachten kunnen wisselen. Minister Fanfani was voorts van e

ning dat men ter Topconferentie het vraagstuk van de fusie der 

executieven zou kunnen regelen. Daaraan zou evenwel zorgvuldig over

leg tussen de zes regeringen vooraf dienen te gaan. f 

Dat de Zes zouden besluiten nieuwe instituten voor politiek 

overleg in het leven te roepen achtte Minister Eanfani niet realis~ 

bel. Hoogstens zou men kunnen overeenkomen dat de Ministers van 

Buitenlandse Zaken der Zes elkaar "af en toe" zcuden ontmoeten. Dit 

laatste bracht Minister Luns tot de opmerking dat hij het denkbeeld 

van zijn Belgische ambtgenoot, dat dgl. politieke consult.ties in 

aanwezigheid van het V.K. dienden te worden gehouden, steunde. Hij 

moest evenwel toegeven dat zulks wel niet te verwezenlijken zou ~ 

Overigens zou, aldus Minister Luns, er tegen dienen te worden ge

waakt dat het W~D-overleg nadeli~e invloed zou ondervinden van dgl. 
• consultaties à Six. " l 

De Nederlandse bewindsman wees er verder op dat de drie Voor

zitters van de Gemeenschappen, en in ieder geval Professor Hallste~ 
I in de gelegenheid zouden moeten worden gesteld om bij de herdenki~ 

plechtigheden het woord te voeren. Minister Fanfani bleek hier nogal 

aarzelend tegenover te staan. Na enige discussie gaf hij echter toe 

dat een toespraak van Professor Hallstein wel het minimum zou zijn. 

Hij zegde toe de andere hoofdsteden in die zin te benaderen. 

10 april 1967 

President De Gaulle ontvangt de Italiaanse Ambassadeur te Pa~ 

en deelt hem mede dat hij aan de Topconferentie zal deelnemen2). Het 

Franse Staatshoofd sprak daarbij de voorkeur uit voor de periode 

tussen 16 en 24 mei. Verder- zeide hij te hopen dat de kwestie van de 

- fusie -

1 )'1'" °d 
~~J ens een onderhoud met Minister Brown op 4 april gaf 1>1 de verze-
kering da.t de landen van de Benelux Cian dit standpunt zouden blij
ven vasthouden. Vide Vredenburch 87 van 4 april 1967. 

2)V"d 
~ e Bentinck '83 va.n 12 april alsmede de Vos van Steenwijk 55 v~~ 10 april 1967. _. 

l 
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fusie der executieven met gunstig resultaat ter T)pconferentie zou 

kunnen worden besproken. Over andere mogelijke onderwerpen van ge

sprek liet hij zich niet uit1 ). Het Franse Staatshoofd was t egen 

vaststelling van een agenda gekant, aangezien hij geheel vri J wen

ste te zijn in de keuze van de door hem te Rome aan de orde t e 

stellen onderwerpen. 

Van Franse ambtelijke zijde werd evenwel vernomen2) dat men, af 

gezien van de kwestie van de fusie der executieven, ook van gedach

ten zou kunnen wisselen over bepaalde - overigens niet nader aan

geduide - economische vraagstukken van algemeen belang. Daarnaast 

vermeldde zegsman de mogelijkheid dat "un premier jalon pourrait 

être jeté" voor wat de politieke samenwerking betreft. Dat daarbij 

besloten zou worden tot een zekere regelmatigheid of institutionali

sering, verwachtte hij echter niet. 

In 

d'Orsay 

dit verband moge nog worden aangetekend 

vernomen werd3) dat President De Gaulle 

dat ter Quai 

blijkbaar wederom 

toenemende belangstelling voor het Europa van de Zes koeaterde. Naar l 

Kr Ma Ambassadeur te Parijs berichtte4), zou deze hernieuwde inte

resse voor het Europa der Zee voornamelijk zijn ingegeven door tac

tische redenen, zowel Van binnenlands- als van buitenlands-politieke 

aard 0 Enerzijds paste Europese samenwerking in de conceptie van de 

leider van de Républicains Indépendants, Giscard d'Estaing, met 

wiens partij rekening moest worden gehouden, terwijl anderzijds een 

Europese relance de aandacht zou kunnen afleiden van de sociaal

economische moeilijkheden in Frankrijk zelf. Daarnaast zou hervat

ting van de Europese constructie à Six gebruikt kunnen worden als 

een argument om een Britse toetreding tot de EEG tegen te houden. 

Tenslotte moest het niet uitgesloten worden geacht dat de aan de 

dag getreden belanestelling van President De Gaulle voor de Zes ver

band hield met het feit dat zijn "ouverture vers l'eat" aan elan had 

ingeboet . 

nOok u 
~inister Couve de Murville liet zich tijdens een onderhoud dat 

hij op 17 april met M had te dien aanzien niet uit. Vide Bentinck 
205 van 20 april 1967 

2)V1' de B 8 entinck 17 van 7 april 1967 

3)Vide Bentinck 201 van 20 april 1967 

4) Vide Ben hnck 21 8 van 27 april 1967 
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11 april 1967 

In een interview uitgezonden voor de Franse televisie1) ver

klaart Minister Brandt dat de Bondsregering de oprichting van een 

"secrétariat ou commission, qui aiderai t à rapprocher les poli tiques 

des six 

dat hij 

gouvernements", wenselijk achtte. Overigens merkte hij op 

reeds sinds lang niet meer in termen van plannen2), projec-

ten ••••• etc. dacht. 

1-

In hetzelfde interview gaf Minister Luns als zijn mening te 

kennen3), dat men de EEG niet diende "te coifferen" met politieke in- ~
stituten, a.angezien men daarlJJede de autoriteit van de Raad zou uit

hollen en bovendien de belangrijke rol, welke de Europese Commissie 

bij de besluitvorming speelt, zou verzwakken. 

1 3 april 1967 

la 

De Italiaanse Ambassadeur in Den Haag overhandigt Minister 

Luns een op 12 april gedagtekende boodschap van Minister Fanfani4 ), 

waarin deze mededeelt dat de zes regeringen de Italiaanse uitnodi- ~

ging voor de viering van de ondertekening van de Verdragen van Rome 

en de in aansluiting daarop te houden Topconferentie, hebben a.an-

vaarde 

Wat de - op de eerste dag - te houden herdenking ~an de on

dertekening der verdragen betreft, bleek Minister Fanfani geen reke

ning te hebben gehouden met de wens van de Nederlandse Regering dat 

de voorzitters van de Europese Gemeenschappen bij die gelegenheid 

het woord zouden voeren. "La cérélllonie", zo merkte hij op, "se 

déroulera avec les discours proposés,,5), aangezien het niet moge

lijk was geweest "d'introduire des modifications au programme". 

1) 
Vide le Monde van 13 april 1967 

r 

Y' l.n -
en 

t, 

e-

2) ap 
Ook van de zijde van het AA werd vernomen dat het niet in de be-

3) 

4) 

5) 

doeling van de Bondsregering l~ om ter Topconferentie de oude 
voor.tellen voor een Europese politieke Unie aan de orde te stel
len. Vide van Ittersum 156 van 14 april 1967. 

Vide in dit verb~ld ook het memorandum van 1 maart 1967 No.24~ van 
DIE aan M 

Vide Luns 36 aan Rome van 13 april 1967 

In zijn brief van 3 januari 1967 stelde Minister Fanfani voor dat 
bij de herdenking van de ondertekening van de Verdragen van Rome 
uitsluitend door het Italiaanse Staatshoofd en door de - Belgisch& 
voorzitter van de Raad van Ministers van de EEG een toespraak zou 
worden gehouden. 



, 

= 42 -
GLHUM 

T.a.v. de Topconferentie, vermeldde Minister Fanfani dat 

deze geopend zou worden met een inleiding door de Italiaanse ?re

mier. Daarna zou een "échange de vue sur le8 problèmes poli tlques" 

en "la discussion et la solution" van de kwestie van de fusie der 

exeoutieven volgen. Als politieke vraagstukken, welke voor een dis

cussie in aanmerking kwamen, noemde hij. 

1. politieke s~nenwerking à Six 

2. Oost-West betrekkingen, en 

3. de verhoudil1& tussen het V.K. en de EEO, "althans voor

zover een bespreking van dit onderwerp opportuun zou wor

den geacht". 

Wat de politieke samenwerking betreft, merkte Minister Fan

fani op dat de 'Ibpconferentie "pourrai t se conclure avec l' l.nvi ta

tion adressée aux Ministres des Affaires Etrangères à reprendre les 

entretiens politiques à Six". Voorts stelde hij voor dat men "dès 

maintenant pourrait prévoir la redaction d'un communiqué final de la 

réunion, que l'on pourrait élaborer d'un commun accord"o 

Aan het slot van zijn boodschap stelde de Italiaanse Minis

ter voor om de herdenkingsplechtigheid en de Topconferentie te hou

den in de periode tussen 16 en 24 mei 1967. 

Bij het in ontvangst nemen van deze brief bevestigde Minis

ter Luns de bereidheid van de Nederlandse Regering om aan de Top

conferentie deel te nemen. De voorgestelde data kwamen de Minister 

evenwel niet gelegen, aangezien hij zich alsdan met H.M. de Koningin 

in Canada zou bevinden. Voorts zeide de Minister nog eens te "illen 

Jnderstrepen dat hij grote reserves koesterde t.a.v. een discussie 

ter Topconferentie van onderwerpen, die tot de competentie van d~ 

organen van de EEG behoren. Wat de herdenkingsplechtigheid betreft, 

merkte hij op dat in elk geval Professor Hallstein z.i. bij die ge

legenheid het wo ord zou moeten voeren. 

Minister Luns zegde toe zijn nadere reacties op de boodschap 

van zijn Italiaanse ambtgenoot ter kennis van de Regering te Home 
te zullen brengen. 



, 

17 april 1967 

Franse 

Minister Luns 

ambtgenoot1 ). 

- 43 -

wisselt te Parijs van gedachten met 

Wat de Tbpconferentie betr~ft, merkte Minister Couve de 

Murville op dat hij van opvatting was dat de kwestie van de fusie 

der executieven zeker te Rome zou moeten worden besproken. Het 

ging eigenlijk slechts over de ben~effiinG van de voorzitter van de 

gefusionneerde comIDi~sie en het tijdstip, wa~rop deze zijn functie 

van Professor Hallstein zou overnemen. President De Gaulle had 

- in j~nuari 1967 - over deze ~angeleLenheid van bedachten gewis

seld met Bondskanselier Kiesinger, terw~jl hijzelf onlang~ .~n~s

ter Brandt hierover had &esproken. De Bondsregering was bereid niet 

meer aan te dringen op het aanblijven van Professor Hallstein, 

doch was teruggekomen op de datum van 31 januari 1968, welke aan

vankelijk voor diens aftreden was genoemd. De suggesGie van de 

Nederlandse Minister dat Dr Mansholt benoemd zou worden tot voor-

zitter van de nieuwe commissie wees de Heer Couve af. 

Over andere onderwerpen voor de Topconferentie sprak de 

Franse Minister Van Buitenlandse Zaken zich niet uit. 

Uitvoerig wisselden Minister Luns en zijn Franse ambtgenoot 

vervolgens van gedachten over de kwestie van de Britse toetreding 

tot de EEG. Op het krachtige betoog van de Nederlandse bewindsman 

ten gunste van toelating van het V.K. reageerde Minister Couve 

sceptisch
2

) en weinig positief. Hij vroeg zich af of niet met 

associatie kon worden begonnen, zulks als voorbereiding voor een 

later lidmaatschap. De Heer Couve merkte rog op dat de Gemeenschap 

door de toetreding van het V.K. en andere landen ingrijpend van 

karakter zou veranderen. Voorts zag hij de bijzondere band met de 

VS, waaraan, naar hij zei, alleen het V.K. nog krampachtig vast

hield, als een bezwaar. 

1 ) 
Vide Bentinck 204 en 205 van 20 april 1967 

2) V4 de . 6 • ~n dit verband o.m. Bentinck 200 van 20 april 19 7 
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Minister Luns weerlegde deze argumenten, waarbij hiJ er op 

wees dat toetreding van het V.K. tot de ~BG een nuttig tegenwicht 

zou zijn voor de groeiende Duitse invloed in de Gemeenscha~. 

18 april 1 :.;67 

Bij het afleggen Van de Regeringsverklarin6 van het n~euwe 

Franse Kabinet deelt Premier Pompidou in de Assemblée N.tionale med~J 

dat Frankrijk "entend poursui vre la construction de l' furope et Ie 

manifeste par ses initiatives" ••••• "C'est dans cet esyrit", aldus 

vervolgde hij, "que le Président de la République a. accepté volon

tiers l'invitation du Gouvernement italien et se rendra à Rome". 

Verder merkte de Franse Premier op dat de Topconferentie de gelegen

heid zou bieden voor een algemene en openha.rtige gedachtenwiaseling 

"permettant de déterminer les perspecti ves actuelles d' une coopéra

tion poli tique entre les Six". 

26 april 1967 

In zijn antwoord
2

) op de boodschap van Minister Fanfani van 

12 april, dat op 26 april te Rome wordt overhandigt, merktMinister 

Luns op), dat de Nederlandse Regerin6 haar standpunt handh~aft dat 

de voorzitters van de Commiusies van de BEO en &lratom de gelegen

heid moet worden geboden het woord te voeren tijdens de herdenking 

van de ondertekening van de Verdragen van Rome. Daaraan werd toege

voegd dat, mocht het evenwel, in verband met het programma, niet 

mogelijk zijn dat beide voorzitters het woord voeren, althans de 

voorzitter van de Europese Commissie de gelegenheid zou dienen te 

worden geboden een toespraak te houden. 

1) Vide Bentinck 457.091 van 19 april 1967 
2) 

Over de formulering van het antwoord op de boodschap van Minister 
Fanfani vond overleg plaats met de Regering te Brussel. V~de in 
dit verband Bentinck 193 van 17 april, de Vos van Steenwijk 60 en 
62 van 19 en 24 april alsmede Luns 32 en 34 van 20 en 25 april 
1967 aan Brussel 

3) Vide Luns 41 
a:pril 1967 Van 24 april aan Rome alsmede Vredenburch 113 van 26 
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T.a.v. de gespreksonderwerpen ter Topconferentie verklaarde 

de Minister dat hij zich kon verenigen met de suggestie dat, na een 

inleiding door de Italiaanse President, een gedachtenw1ssel1ngzou 

plaatsvinden over Europese politieke YTÀ4gstukken in de zin, zoals 

door Minister Fanfani aangegeven. In een mondelinge toelichting, ge

geven bij de overhandiging van de brief van Minister Luns, werd er 

op gewezen dat een en ander onder meer inhield dat men van Neder

landse zijde de vraag wilde openlaten of de kwestie van de Britse 

toetreding tot de EEG al dan niet ter Topconferentie zou moeten wor

den besproken en, in het bevestigende geval, in welke vorm dit 

vraagstuk ter sprake zou moeten komen. 

Wat betreft het door Minister Fanfani geopperde denkbeeld 

dat men te Rome zou kunnen besluiten dat de Ministers van Buiten

landse Zaken der Zes hun "entretiens politiques" zouden hervatten, 

merkte de Nederlandse bewindsman in zijn brief op dat hij het be

twijfelde of een onderwerp als de politieke samenwerking tussen de 

Zes nu reeds rijp is voor bespreking1
). Daarbij herinnerde de Minis

ter aan de bij herhaling door de Regering van het V.K. geuite wens 

om van de aanvang af bij deze politieke samenwerking te worden be

trokken. 

Op de Italiaanse suggestie om zich vooraf reeds te beraden 

over de redactie van een communiqué ging Minister Luns in zijn ant

woord niet in. 

Tenslotte deelde de bewindsman mede dat de periode 26-27 mei 

resp. 29 mei - 2 juni de Minister-President en hem gelegen zouden 

komen. 

27 april 1967 

Minister Fanfani maakt in de Senaat bekend 2) dat de herden

king Van de ondertekening van de Verdragen van Rome en de in 

aansluiting -

1) 

2) 

Minister Grégoire van Luxemburg liet daarentegen z1Jn Italiaanse 
ambtgenoot weten dat zijn Regering "est favorable à l'idée d'une 
reprise des conversations politiques entre les six Ministres des 
Affaires Etrangères". Vide van Voont 6 van 28 april 1967 

Vide Vredenburch 117 van 28 april 1967 
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aansluiting daarop te houden Topconferentie op 29 en 30 mei zullen 

plaatsvinden. Hij merkte verder op dat de Topconferentie zou moe

ten dienen om "de dialoog, welke op het economische vlak bewezen 

had zo nuttig te zijn, ook uit te breiden tot het politieke ter-
rein". 

28 april 1967 

De Italiaanse Tijdelijk Zaakgelastigde bevestigt ten De

partemente dat de data 29 en 30 mei alle betrokken Regeringen 

schikken. Minister Fanfani, aldus voegde hij eraan toe, beschouw

de deze data dan ook als aanvaard. De Heer Antici deelde nog mede 

dat het in de bedoelin~ lag dat de herdenking van ie ondertekenjng 

van de Verdragen van Rome op 29 mei in het Kapitool zou plaats-

n 

vinden, waarna op 30 mei in het Farnesina de Topconferentie zou e 
worden gehouden. 

n 

1-
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aansluiting daarop te houden To~conferentie op 29 en 30 mel. zieD 

plaatsvl.nden. Hij merkte verder op dat de Topconferentie zou 0-

ten dienen om de "dialoog, welke o~ het economl.sche vlak bewezen 

had zo nuttig te zijn, ook uit te breiden tot het ~olitieke ter-

rein" • 

27 april 1967 

Minister Couve de Murville voert in het kader van het Frans

Duitse 

Duitse 

verdrag van samenwerking te Bonn besprekingen met zl.Jn 

ambtgenoot. l ) 

Bij die gelegenheid deelde Minister Brandt mede, dat zl.Jn 

Italiaanse ambtgenoot de hoop koesterde dat ter Topconferentie 

besloten zou worden zowel de Regeringshoofden als de Ministers van 

Buitenlandse Zaken der Zes in den vervolge regelmatig te doen bij

eenkomen. De Bondsregerl.ng, zo voegde hij er aan toe, kon met dit 

denkbeeld instemmen. 

Minister Couve verkl~arde akkoord te kunnen gaan met re6el

matige bijeenkomsten van de Ministers van BUl.tenlandse Zaken.
2

) 

Het leed volgens hem eohter geen twijfel dat Nederland zich tegen 

het beoogde overleg zou verzetten, zolan6 het VK daar niet bij 

betrokken zou zl.Jn. 

T.a.v. de fusie van de executieven werd geen overeenstemming 

bereikt. Ondanks de van Duitse zijde uitgeoefende aandrang Profes

sor Hallstein tot 1 juli of desnoods tot 1 april 1968 als voor-

zitter van de nieuwe commissie te doen aanblijven, 

Couve vasthouden aan 31 decelliber 1967 als uiterste 

l),Tl·de 8 6 v van Ittersum , 197, 19 en 199 van 2 mei 19 7. 

bleef Minister 

t 
.. 3 ) 

erml.Jn. 

2)Over consultaties op het niveau van de Regeringsleiders liet 
Minister Couve zich nlet uit. Vide van Ittersum 209 van 5 mei 
1967. 

3)Zoals bekend, heeft de Bondsregering uiteindelijk hierin berust. 
Dit was voor Profess o r Hallstein adnleidin6 zich niet meer be
schikbaar te stellen voor een benoeming tot voorzitt8r van de 
nieuwe gefusioneerde commissie. Vide irt dit verband van Ittersum 
221 van 12 mei 1967. 

n 

e 

n 

1-
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Ook met betrekking tot de ~ritBe toetreding tot de E 11 -

pen de standpunten uiteen. Op het krachtige ~leidooi van 1~ ter 

Brandt om het VK tot de EuroiJese GemeenschaI-ren toe te laten rea

geerde Minis~er Couve met de 01merking dat het Br1tse eigenbel ng 

beter gediend zou zijn, indien het VK o~ associatie met de EEG zou 

verzoeken. 

De ItaLiaanse TijdeliJk Zaakbelastigde bevestigt ten Depar

temente dat de data 29 en 30 mei alle betrokken regeringen schik

ken. Minister Fanfani, zo merkte hij op, beschouwde deze data a 

ook als aanvaard. De Heer Antici deelde nog mede dat het in de be

doeling lag de herdenking van de ondertekening van de Verdragen 

van Rome OiJ 29 mei in het Kapitool te doen plaatsvinden, waarna op 

30 mei in het Farnesina de Topconferentie zou worden gehouden. 

Premier Wilson verklaart in het Lagerhuis dat zijn Regering, 

na de in zijn rede van 10 november 1966 aangekondigde sonderingen, 

thans besloten had, overeenkomstig artikel 237 van het Verdrag van 

Rome, een veFzoek om toetreding tot de EEG te doen. Hij deelde 

mede dat het VK tevens het lidmaatschap van de EGKS en Euratom 

zou aanvragen. l ) 

In een nadere toelichting zette Premier Wilson uiteen dat 

het streven van zijn Regering "derives above all from our reco o'IH

tlon that EuroiJe is now faced with the opportunity of a great move 

forward in political unity and that we can - and indeed must -

play our full part in it". 

1 )Op 11 mei 15167 overhandigde de, Bri tse vertegenwoordiger bij de 
Europese Gemeenschappen aan de voorzitters van de (Minister 
raden van de EEG, Euratom en de EGKS brieven van Premier Wilson, 
waarin de verzoeken om toetreding tot de drie gemeenschappen 
waren vervat. Diezelfde dag werden verzoeken om toetreding tot 
de EEG, Euratom en de EGKS inged1end door de vertegenwoordigers 
van Ierland en Denemarken. 

n 

a 

1-
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Het besluit van de Britse Regering werd v~ ederlan e 1-

de beóroet als een belangrljKe stap o~ de weg naar de eenhe1 an 
1 Europa. In de desbetreffende v_TKlaring van de Reger1ng werd 

verder op~emerkt dat, zonder üc bete~enis te onderschatten va de 

vraagstukken die in verband met de Engelse toetreding moeten worden 

opgelost, voor Nederland het yolitieke belang van deze toetre in 

voorop staat. 

5 mel 1)167 

Ti jdens besl'rekingen met zlJn Duitse ambtgenoot te Bonn 

verklaart
2 ) Minister Luns dat hij, zij het zonder enig enthousias e 

zich ermede zou kunnen verenigen dat rt een enkele keer" politieke 

consultaties à Six zouden worden gehouden. Hij voegde da~raan toe 

dat het, in het licht van de Britse aanvrage om toetreding tot de 

EEG, echter wel zeer moeilijk zou ZlJn dgl. ~olitieke consult~ties 

te houden, vooral indien het VK opnieuw aan dit overleg zou willen 

deelnemen. 
, 
Voorts drong de bewindsman er oy aan dat Professor Hallstein 

in de 5elegenheid zou worden gesteld oy 29 mei een toespraak te 

houden. 3 ) Minister Brandt ~chtte dit evenwel een kwestie, waarover 

Italië een beslissing diende te nemen4); aan het ontvangende land 

moest worden overgelaten hoe het de herdenkingsplechtigheid wenste 

te organise~en. Na enige dlscussie verklaarde Minister Brandt ten

slotte dat zijn regerlng een "korte" rede van Professor Hallstein 

"wünschenswert" achtte en een daartoe strekkend inltiatief zou steu

nen. 5) 2ljns inziens zou het wellicht nuttig zijn, indien België, 

dat het voorzitterschap van de EEG-raad bekleedde, terzake nader 

contact met de Franse Regering zou opnemen. 

l)Y'de C 1 196 Leer circulaire 117 van 2 mei 7. 

2)Yl"de I 96 van ttersum 209 van 5 mei 1 7. 
3)Yide van Ittersum 210 van 5 mei 1967. 
4)Y"d " d" 6 5) l e ln lt verband ook van Ittersum 197 van 2 mei 19 7. 

In oydracht van zijn Regering, deelde de Duitse Ambassadeur de 
Secretaris-Generaal van het Farnesina op 11 mei mede dat de Bel
gische en Nederlandse Regeringen groot belang hechtten aan een 
toespraak van Professor Hallscein en dat de Bondsregering daar
voor "begrlP" had. Vide van Ittersum 220 van 12 mei 1967. 
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8 mei 1967 

mente 

landse 

De Italiaanse Tijdelijk Zaakgelastigde deelt ten Departe

mede l ) dat Minister Fanfani, rekening houdende met de Neder

wens, de Franse regering had gepolst
2

) of Z1J ermede zou 

kunnen instemmen dat Professor Hallstein tijdens de plechtigheid 

ter herdenking van de ondertekening van de Verdragen van Rome het 

woord zou voeren. De Franse reactie was negatief geweest. 3) Minis

ter Fanfani hoopte dan ook dat Nederland niet meer zou aandringen 

op een toespraak van Professor Hallstein. President Saragat zou 

overigens niet nalaten in zijn herdenkingsrede de zeer belangriJke 

rol van de Europese Commissie te memoreren. 4) 

8 mei 1967 

In een toespraak ter gele~enheid van de "Ubersee-Tag" ~e 

Hamburg wijst Bondskanselier Ki e sin6er op de noodzaak te komen tot 

een Europese Politieke Unie. "Ein wirtschaftlich mächtiges Gebiet 
, . 

ohne politische Kraft und ohne politische Einfluss in der Welt wäre 

ein ziemlich monströses Gebilde", zo merkte hij op. De Bondskanse

lier voe gd e !l l e raan t o e dat men dan ook zou moeten geraken tot een 

bundeling v aD politieke krachten, "bei der sich, Stufe urn Stufe, 

eine Solidarität des weltpolitischen Verhaltens herausbildet und 

schliesslich .eben auch eine gemeinsame Aussenpolik slechthin". 

l)Vide het memorandum van 8 mei 1967 nO.27/67 van Chef DEU aan M. 

2)Dit geschiedde schriftelijk, terwijl ook om een schriftelijk ant
woord werd verzocht. Naar de Secretaris-Generaal van het Farnesi
na mededeelde, was dit gedaan opdat duidelijk zou blijken waar de 
oorzaaK der moeilljkheden lag. "Chacun doit prendre ses responsa
bil~tés", aldus de Heer Ortona. Vide Vredenburch 12b van 9 mei 
1967. 

3 ) "11 nIest ni n~cessaire, ni indiqué d'envisager que d'autres per
sonalités ~rennent la parole", aldus werd in dedesbetreffende 
Franse nota o~geulerKt. Vide Vredenburch 126 van 9 mei 19b7. 

4 ) 
De desbetreffende passage uit de toespraak welke President 
Saragat op 29 mei 1967 in het Kapitool hield, luidde: "Hier ZlJn 
t ezamen gekomen niet alleen degenen, die heden met wijs beleid 
de ~es landen van de Gemeenschap besturen, ma~r ook degenen 

e 

die, zoals de leden vail de Commissie, op voortreffelijke wijze 
hebben bijgedragen tot de recente, ongemene, morele en economi- ~ 
sche ontwiKKeling van de Gemeenschap zelf of die er de impulsen 
en de ontwiUce.ling van begrel-'en en bestudeerd hebben", 



- 50 -
G IM 

Dit stand~unt werd door de BondsKanselier tijdens een re e 

uitgesproken op 22 mei te BrunswiJK herhaald. Een P litieke nie 

achtte hiJ noodzakelijk, aangezien Europa niet s echts een do an 

unie of een gemeenschappelijk landbouwbeleid beteKende. 

11 mel 1967 

EEG te 

houden 

Minister Harmel stelt en marge van de Raadszitting van de 

Brussel de kwestie aan de orde van de op 29 mei te Rome te 

herdenkings.tlechtiuheid.l) Met name vroeg hij of de Franse 

regerlng nog een8 de mogelijKheid ZOL willen overwegen dat één van 

de beide voorzitters van de Euro~ese Commissies een toespraak zou 

houden. Minister Couve zegde zulks toe. Tijdens een later onderhoud 

met Minister Luns verklaarde de Franse Minister evenwel dat zijn 

regering stellig niet op haar afwijzend :standrunt zou terugkomen. 

De Franse weióering Professor Hallstein in de gelegenheid 

te steLlen op 29 mei het woord te voeren werd op Ic mei in de 

Nederlandse Ministerraad besproken.
2

) Bij die gelegenheid zette 

Minister Luns uiteen dat Nederland bezwaarlijk o~ die grond zou 

Kunnen afzien van deelname aan de Topconferentie. 

16 mei 1967 

President de Gaulle merkt tijdens een persconferentie op3) 

dat de eerder ondernomen poóingen om te komen tot een Politieke 

Unie der Zes niet tot resultaten hebben geleid "parce qU'd.lors, 

dans leur ensemble, nos partenaires n'envisageaient pas Que L'Europe 

exist~t par elle-même .•• ". Intussen meende de Generaal bij de Zes 

"une certaine impression de leur solidarité vis à vis de l'extéri

eur" te hebben kunnen constateren. Zijns inziens was dit het gevolg 

- van het feit -

l)Vl"de S 6 6 pierenburg 7 van 12 mei 19 7. 

2)Vide het uittreksel uit de notulen van de Ministerraad van 12 mel 
1967. 

3 )Vide le Monde van 19 mei 1967 alsmede Bentinck 242 van 17 mei 1967. 
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van het feit dat "surtout dans le domaine IJ0.Liti'tue, éV:l.de 

conjugué avec celui de la défense, le com~rtement des Etats :l., 

soutenuö par la Grande-Bretagne, a VU faire apercevoir aux SLX les 

raisons l'roprell1ent Euro1Jéennes 'tui Justif1eraient leur concert • 

Tot de onderwer1Jen, waarover de Zes overleg zouden moeten 1Jleg n, 

rekende de Generaal: 

1. de Oost-West betrekkin6en, door hem aangeduid als de 

vraagstukken betreffende "la sécurité de notre contine t, 

la détente, l'entente, la coopération avec les pays de 

l'Est en vue d'ouvrir la voie au règlement du problè e 

allemand" ; 

2. de to ( stand 1n Zuid-Oost Azië ("la guerre 'tUl. s'aggrave 

e n As ie" ) ; 

3. de ontwikkelingshulp. 

Ten aanZl.en van het Britse verzoek om toetreding tot de 

Euro~ese Gemeenschap~en, baf President de Gaulle, die overigens 

ontkende dat ooit van een Frans veto sprake is geweest of zou kun

nen zijn, te kennen dat het in wezen g1ng om de volgende alterna

tieven: 

1. Het VK wordt tot de EEG toegelaten, doch in dat geval zou de 

~emeenöchap geheel van karakter veranderen en een soort Vest

Europese - en later Atlantische - vrijhandelszone worden, "qui 

6terait à notre continent toute réelle personnalité"; 

L. het VK en.de EFTA-landen slul.ten met de EEG een associatie

akkoord, of 

3. men wacht tot de zich aftekenende "Europese" evolutie van het 

VK "ait été menée à son terme, c'eöt à dire que ce grand feuple 

ait lui-même accoill1Jli d'abord et de son cé3té la urofonde trans

format10n éccnomique et l,olitique voulue pour qua puis.3e être 

réalisée sa jonct10n au..lC. Six continentaux". Dit zou echter 

slechts mog~lijk zijn, indien het VK, in het bijzonder t.a.v. de 

defensie, "reprenait l'entière dis1Josit1on d'elle même". 

20 mei 1967 

Minister-President de Jong verklaart in zijn rede, uitge

sproken ter gelegenheid van het jaarlijkse congres van de Europese 

- Beweging 



- 52 -
GEHEIM 

Beweging in Nederland, dat men n.a.v. de persconferentie van Pres1-

dent de Gaulle - wederom - heeft kunnen constateren dat er tussen 

de Zes geen overeenstemming bestaat t.a.v. de grondslagen van de 

Europese politiek. Onder deze omstandigheden, zo voegde de inister

President er aan toe, "valt een verdere stap naar de politieke een

wording buiten het bereik der mogelijkheden". 

22 mei 1967 

Van Belgische zijde wordt ter ~ennis van de regering te Rome 

gebracht l ) dat, aangezien de voorzitter van de Europese Commissie 

niet in de gelegenheld zal worden gesteld tijdens de plechtigheid 

ter herdenking van de ondertekening van de Verdragen van Rome het 

woord ' te voeren, de - Belgische - voorzitter van de EEG-raad evenmin 

een toespraak zal houden. Enkele dagen tevoren was door de Belgische 

Ambassadeur te Parijs een demarche ondernomen
2

) om de Franse rege

ring ertoe te bewegen alsno5 in te stemmen met het uitspreken van 

een rede door Professor Hallstein, doch deze stap had geen resultaa~. 

, 
Met de Belgische houding kon de Nederlandse regerlng zich 

geheel verenigen 3 ). 

24 mei 1967 

Tijdens een demarche4 ) ten Departemente vestigt de Britse 

Ambassadeur er de aandacht op5) dat, mochten de Zes te Rome beslui

ten het periodleke polltieke overleg te hervatten, "R.M's Government 

would, as an applicant for membership of the communities, themBelves 

ex}·ect to take a full yart in such consultation". Daarenboven was 

- de Britse regering -

l)Vl' de ln dit verband Celer 69 van 23 mel 1967 aan New York. 

2)Vide ln dit verband Bentinck 261 van 26 mei 1967. 

3)Vide ln dit verband o.m. het antwoord van Minister Luns van 25 mei 
1967 - DIE 92525 - op de desbetreffende vraag van het lid van de 
Tweede Kamer Nederhorst. 

4) , 
Soortgelijke sta}.tJen werden tevens te Brussel, Rome en Bonn gedaan. 

5) 

Vide in dit verband Celer 67 van 24 mei aan Rome, Vredenburch 1 6 9 
van 25 mei alsmede Jorissen 250 van 26 mei 1967. 

Vide het memorandum 473 van 24 mei 1967 van DGES aan S alsmede 
Luns 92 van 25 mei 1967 aan Londen. 
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de Britse regering bereid met de Zes overleg te plegen inzake het 

bevorderen varl de Euro~ese pol~tieke eenwording. Tegen eventuele 

~ogingen het plan Fouchet te doen herleven was Londen evenwel ge

kant, aangezien deze zouden kunnen dienen "as a deliberate move to 

delay British entry into the communlties". 

Tenslotte werd opgemerkt dat, indien de Zes zouden beslui

ten het vraagstuk van de politieke consultaties nader te bestuderen, 

zulks bij voorkeur in het Kader van de WEU zou moeten geschieden. 

24 me~ 1967 

In den Haag vindt COCOPO-overleg ~laats, waarbij o.m. van 

gedachten gewisseld wordt over de kwestie van de politieke consul

taties der Zes.
l

) 

Van Belgische z~jde gaf men te kennen dat, indien de Franse 

delegatie zich ter Topconferentie "enigszins soepel" zou betonen 

t.a.v. de Britse aanvrage om toetreding tot de EEG, België bereid 
, 

zou zijn in te stemmen met een hervatting van de periodieke consul-

taties à Six, mits deze althans niet zouden worden geinstitutiona

liseerd en o~ de meest informele wijze zouden plaatsvinden. Ten

einde de "finali té poli tique" van de verdragen van Rome te onder

strepen, zouden deze consultaties bij gelegenheid van de Minister

raadzittingen ~an de EEG kunnen worden gehouden. 2 ) Voorts werd ge

steld dat men wellicht ter Topconferentie zou kunnen besluiten de 

Ministers van Buitenlandse Zaken der Zes op te dragen "d'entre

prendre des conversations", teneinde de modaliteiten voor een her

vatting van deze consultaties te onderzoeken. Daarbij zou, naar het 

oordeel van de Belgische regering, in ieder geval een binding moeten 

worden gelegd tussen het Britse vraagstuk en de kwestie van de 

- politieke 

l)Vide Celer 67 aan Rome van 24 mei 1967. 

2)Een dgl. voorstel werd reeds in oktober 1959 door de toenmalige 
Minister van Buitenlandse Zaken van België, Wigny, gedaan. Vide 
blz. 2 van het Chronologische Overzicht (deel I) inzake de Euro
pese politieke consultaties (30 juni 1959-30 juni 1965). 
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politieke consultaties. In dit verband werd de mo~elijkhe1d 

noernd eventuele consultaties à Six te doen voorafgaan door ovarle 

in WEU-verband. 

Van Lu.'Cemburgse zijde-was men het in grote lijnen eens e~ 

de Belgische opvattingen. 

De Nederlandse delegatie daarentegen was van mening dat er, 

gezien de dieygaande meningsverschillen tussen de Zes, geen enkel 

aanleiding voor politieke consultaties à Six bestond. Ook tegen 

het denkbeeld van consultaties tussen de Zes, gevolgd door overl 

in het kader van de WEU, had zij bezwaar, aangezien hierdoor de 

indruk zou kunnen worden gewekt als zou het VK slechts een geas 0-

cieer'd lid z~Jn. 


